
یک استعداد واقعی
اجرای یک دختر ۹ ساله کُرد به نام اسرا 
جلیلیان در برنامه دو شــب پیش عصر 
جدید، حســابی در فضای مجازی غوغا 
به پا کرده و کاربران هشــتگ مربوط به 
نام این کودک ۹ ســاله را در توییتر داغ 
کرده اند. اجرای این بازیگر ۹ ساله سبب 
شد آریا عظیمی نژاد، زنگ طلایی را برای 
او به صدا دربیاورد. یکی از کاربران نوشــته است: »از معدود دفعاتی بود که 
یک اســتعداد واقعی رو روی صحنه عصر جدید نظاره گر بودیم. به قول آریا 

عظیمی نژاد درد و بلات به سر بازیگرهای بی استعداد«.

با دستمال کثیف نمی شود شیشه را پاک کرد
کاربران فضــای مجــازی در واکنش به 
محاکمه »اکبر طبری« هشتگ مربوط به 
نام او را در توییتر ترند کردند. در ادامه چند 
نمونه از توییت های منتشــر شده توسط 
کاربــران را می خوانید:»محاکمه طبری 
یعنی شروع مبارزه با دانه درشت هایی که 
حامیانی دانه درشت تر از خودشان دارند. 
آقای رئیسی خدا قوت... اکبر طبری خیلی آدم باحالیه از یکی 15 میلیارد رشوه 
گرفته از یکی 15 میلیون. خدایی خیلی تو بند پول نبوده. فقط دوس داشته کار 
ملت راه بیفته... رئیسی تا اینجا نشان داده که با دستمال کثیف نمی شود شیشه 

را پاک کرد و اولویت مبارزه با فساد نیز باید از داخل قوه قضائیه شروع بشه«.

مراقب کلاهبرداران باشید
آذری جهرمــی، وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، با انتشار پســتی در توییتر، از 
روش جدید کلاهبرداران رونمایی کرده و 
به مردم هشدار داد که گول کلاهبردارانی 
را که خودشــان را مجری رادیو معرفی 
می کننــد، نخورند. جهرمــی در توییتر 
نوشته اســت: »امروز سه تماس داشتم. 
همه قربانی کلاهبرداری تلفنی. 5 میلیون تومان از آن ها دزدی شــده بود. 
دزدها خود را مجری رادیو جا زده  و گفته اند با حضور وزیر جوان قرعه کشی 
شــده و جایزه ای برده اید. شــماره کارت بانکی گرفته  و حسابشان را خالی 

کرده اند. لطفاً دیگران را هم آگاه کنید تا کلاه سرشان نرود«.

موج دوم شیوع کرونا
پس از آنکه مســئولان اعلام کردند آمار 
ابتلا به کرونا در کشــورمان یک بار دیگر 
رو به افزایش اســت و ایــران طبق آمار 
جهانی در لیست 10 کشور آلوده قرار دارد، 
کاربران فضای مجازی در انتقاد از عملکرد 
مسئولان و همچنین بی توجهی مردم به 
هشدارهای بهداشتی، هشتگ #کرونا را 
در توییتر ترند کردند. کاربری نوشــته است: »60 درصد مبتلاهای جدید در 
سفر دچار بیماری شدن. هرچقدم بگیم مسئولان کم کاری کردن، خودمونم 
مقصریم... کاش یه نفر به فکر دانش آموزا و دانشجوها باشه. با وجود آغاز موج 
دوم کرونا، این دو قشر باید برای برگزاری امتحان در مدارس و دانشگاه ها حضور 

پیدا کنند. فقط یک کلاس کوچیک با حضور حداقل 40 نفر را تصور کنید«.

روایت اول 
 پرونده سازی آمریکایی

 محمد تربت زاده همین چند روز پیش بود که خبر 
مبادلــه زندانیان ایرانی و آمریکایی تبدیل به تیتر اول 
بسیاری از رسانه های بزرگ دنیا شد. »مایکل وایت« را 
خیلی ها از پیش می شناختند. یک نظامی آمریکایی که 
به جرم جاسوسی در کشورمان توسط نهادهای امنیتی 

بازداشت شده بود. 
اما طرف دیگر مبادله را که یک پزشــک ایرانی ساکن 
آمریکا بود، خیلی ها نمی شــناختند. »مجید طاهری« 
که از ۳۳ ســال پیش ساکن آمریکاســت و در ایالت 
فلوریدا به پزشکی اشتغال داشت، حدود 16 ماه پیش 
به دلیل نقض تحریم ها علیه ایران بازداشت شده بود. 
آمریکایی ها توضیحات زیادی را درباره جرایم پزشک 
ایرانی اعلام نکرده بودند و رسانه ها فقط در همین حد 
می دانستند که جرم آقای دکتر، دور زدن تحریم های 

آمریکاست. 
حتــی هنگام آزادی زندانیان دو کشــور هم اطلاعات 
زیادی از پزشک ایرانی در رسانه ها منتشر نشد و بیشتر 
رسانه ها بر آزادی جاسوس آمریکایی مانور می دادند. به 
عنوان مثال فاکس نیوز با انتشار اطلاعات زیادی درباره 
مایکل وایت نوشــته بود:»این سرباز آمریکایی با یک 
پزشک ایرانی به نام مجید طاهری که از مدت ها پیش 
در آمریکا زندانی بوده، مبادله می شود. مایکل به وسیله 

یک هواپیمای سوئیسی به آمریکا باز خواهد گشت«.
ترامپ هم دقایقی پس از بلند شــدن پرواز حامل وایت 
در پیامی توییتری نوشته بود: »خرسندم اعلام کنم که 
نظامی کهنه کار نیروی دریایی، مایکل وایت که توسط 
ایران به مدت 6۸۳ روز زندانی شــده بود ســوار بر یک 
هواپیمای سوئیس همین الان آسمان ایران را ترک کرد«.

ســید عباس موسوی، ســخنگوی وزارت امور خارجه 
کشورمان هم با اعلام خبر آزادی مایکل وایت گفت: با 
جلب رضایت مادی و معنوی شاکیان خصوصی توسط 
آقای وایت، نامبرده در مورد سایر جرایم خود مشمول 
رأفت اسلامی شده و با توجه به گذراندن بخشی از دوره 
محکومیت خود و با در نظر داشــتن ملاحظات حقوق 
بشری، پنجشنبه 16 خرداد با حکم قاضی پرونده آزاد و 

از کشور خارج گردید.
حتی ســخنگوی وزارت خارجه کشورمان هم فقط به 
گفتن نام پزشک ایرانی که قرار بود در ازای آزاد شدن 
مایکل وایت به کشورمان برگردد، اکتفا کرد و اطلاعات 

بیشتری درمورد او در اختیار رسانه ها قرار نداد.
بامداد روز گذشته اما دکتر »مجید طاهری« پس از ۳۳ 

سال وارد خاک ایران شد. 
دکتر طاهری که در بدو ورود با استقبال گرم خبرنگاران و 
مسئولان کشورمان مواجه شده بود، به خبرنگاران توضیح 
داد که به علت همکاری با دانشگاه تهران در زمینه ساخت 
واکسن ضد سرطان، به اتهام دور زدن تحریم های آمریکا 

به مدت یک سال و 6 ماه زندانی شده است.
پزشــک ایرانی همچنین گفتــه بود:»وزیر محترم و 
مسئولان دیگر ماه ها وقت گذاشتند تا اینکه بتوانند به 
من به عنوان یک پزشــک ایرانی که به اتهام دور زدن 
تحریم های آمریکا بازداشــت بودم، کمک کنند تا آزاد 
شــوم. خیلی از آن ها سپاســگزارم. من به گروهی در 
دانشگاه تهران در خصوص ساخت واکسن ضد سرطان 
در انســان به ویژه خانم ها کمک می کردم. می خواستم 

به عنوان یک پزشــک که وظیفه حرفه ای، اخلاقی و 
ملی اش است به همنوع و هموطن کمک کنم. متأسفانه 
اتهــام غیرمنصفانه و واهی به من چســباندند و برای 
یک ســال و 6 ماه در زندان بودم که با کمک خداوند و 

مسئولان ایرانی آزاد شدم«.
در پایان هم می توانید صحبت های حســین جابری، 
معاون وزیــر امور خارجه با رســانه ها در مورد آزادی 
دانشــمند ایرانی را بخوانید: »متأسفانه با تحریم های 
ظالمانــه و یکجانبه آمریکا برخــی از اتباع جمهوری 
اســلامی ایران از جمله آقای طاهــری در چارچوب 
سیاست فشار حداکثری با پرونده سازی های خاص در 
معرض اتهام های واهی قرار گرفتند. وظیفه اساسی ما 
به عنوان مجری دیپلماسی و سیاست خارجی پیگیری 
کار و پرونده این شــهروندان عزیز است که در خدمت 
به منافع ملت خودشان از جنبه های پزشکی و علمی 
از باب انسان دوستانه تلاش کردند. خوشحال هستیم 
که امروز با بازگشــت  دکتر طاهری یک برگ دیگر از 
این کتاب قطور ظلم و ســتمی که آمریکا علیه دولت، 
ملت و اتباع ایران می کند، بســته می شــود و امیدوار 
هستیم که لبخند امروز آقای طاهری و خانواده شان بر 
لب همه خانواده ها و گرفتاران ایرانی که در سراسر دنیا 
با پرونده ســازی های آمریکا مواجه شدند، بنشیند و ما 
شــاهد رهایی و آزادی همه عزیزان ایرانی که در نقاط 
مختلف دنیا و آمریکا گرفتار هســتند باشیم و در این 

جهت از حداکثر ظرفیت استفاده خواهد شد«.

روایت دوم
جنگ رسانه ای در بحبوحه کرونا

کارشناس ها و متخصصان می گویند اضطراب و دلهره، 
سیســتم ایمنی بدن را در مقابل ویروس کرونا تا حد 
زیادی از کار می اندازد. به همین خاطر است افرادی که 
ترس ابتلا به کرونا را دارند، بیشتر از سایر افراد به این 
بیماری مبتلا می شوند. در این میان چیزی که دلشوره 
و اضطراب مردم را بیشــتر می کند، انتشار شایعه های 
جورواجور دربــاره ناتوانی کادر درمانی و مســئولان 
کشــورمان در مقابله با کووید 1۹ اســت. شایعه هایی 
که بیشتر از شبکه های آن طرف آبی و بعضاً رسانه های 
مجازی وابســته به جریان های سیاسی خارج از کشور 

آغاز می شود. 
بی اعتنایی مســئولان به کرونا، پنهان کاری حکومت، 
بی تدبیری و ناتوانی سیستم بهداشتی کشورمان، همه 
بخشــی از اخبار و شایعه هایی هستند که در چند ماه 

اخیر، نقل محافل مجازی بوده اند. 
یکی از رســانه هایی که بیشــتر از دیگران در زمینه 
شایعه ســازی و دامن زدن بر ترس مــردم از ویروس 
کرونا فعالیت کرده، ایران اینترنشنال است که به تازگی 
توانســته مخاطبان زیادی را هم در فضای مجازی به 

خصوص اینستاگرام جذب کند.
خبرگزاری فارس، صفحه اینستاگرام اینترنشنال را از 
آغاز اعلام شناسایی نخســتین نمونه مثبت کرونا در 
ایــران )۳0 بهمن( تا حــدود 100 روز پس از آن )۹ 
خرداد( مورد بررســی قرار داده و آمارهای زیر را درباره 
اخباری که این رسانه در اینستاگرامش منتشر کرده، 

بدست آورده است.
اینترنشــنال در ایــن مــدت 2هزار و ۹۸1 پســت 
اینســتاگرامی درباره اخبار ایران و جهان منتشر کرد 

کــه از میان تعداد هزار و ۸75 مورد آن مســتقیم به 
کرونا مربوط می شد و هزار و 106 مورد دیگر به اخبار 
غیرکرونایی و برنامه های معمولی این شبکه اختصاص 

داشت.
اخبار ایران، حدود ۸0درصد کل اخبار ایران اینترنشنال 
را تشکیل می داد. اینترنشنال در این مدت 2هزار و ۳65 
خبر درباره ایران منتشــر کرد که هزار و 56۳ عدد از 
آن ها مربوط به کرونا و ۸02 تا غیرکرونایی بوده است. 
اخبــار کرونایی ایران ۸۳درصد کل اخبار کرونایی این 

شبکه بود.
از مجمــوع 2هزار و ۳65 خبر مربــوط به ایران که در 
اینستاگرام شبکه اینترنشــنال منتشر شد نیز هزار و 
۸25 عدد از آن ها یعنی بیش از 77درصد، اخبار منفی 
علیه ایران بود )شامل زیرسؤال بردن آمار رسمی ایران، 
ایران هراسی، القای پنهان کاری، ناتوانی مسئولان ایرانی، 
القای وحشــت، دامن زدن به شــایعه های بی اساس، 
برجسته ســازی ضعف ها و انتشــار لحظه به لحظه و 
غیررسمی از آمار مبتلایان و فوتی ها با هدف ترساندن 
مردم، انتشار گسترده کوچک ترین اتفاقات تلخ ایران، 
انتشار و مانور بر اظهارات ضدایرانی، تمسخر و یا تحقیر 
مردم و مسئولان، ایجاد حس منفی نسبت به مسئولان 

با استفاده از عکس، تیتر و یا لحن گوینده اخبار و...(.
46۸ خبر منتشر شده در این شبکه را می توان در دسته 
اخبار خنثی )بی جهت( دسته بندی کرد. یعنی اخباری 
شامل انتشار بدون جهت گیری صحبت های مسئولان، 
اطلاع رسانی ها، نتایج مســابقات ورزشی و آغاز به کار 

مشاغل.
از این میــان تنها 72 خبر از مجمــوع 2هزار و ۳65 
خبری که در اینســتاگرام این شــبکه منتشر شد را 
می توان مثبت و یا خبر خوب محســوب کرد. اخباری 
مانند بهبود مبتلایان، تولد نوزادان از مادران کرونایی، 
ایثار کادر درمان، اظهارنظر امیدبخش مسئولان ایرانی.

از مجموع اخبار منتشر شده درباره ایران، هزار و 56۳ 
خبر مربوط به کرونا بود که از همین تعداد هزار و 140 
خبر با جهت گیری منفی، ۳56 خبر بی جهت و تنها 67 

خبر مثبت بود.
همچنیــن ۸02 خبــر خروجــی اینســتاگرام ایران 
اینترنشــنال مربوط به اخبــار غیرکرونایی بود که در 
این میان هم 6۸5 خبر با جهت گیری منفی )بازنشــر 
اظهارات ضدایرانی، اخبــار خرابی ها، کمبودها(، 112 

خبر خنثی و فقط پنج خبر مثبت بوده است.
تمام این موارد درحالی اســت که کشورمان برخلاف 
سایر کشــورهای درگیر با کرونا، از کمک های جهانی 
و حمایت های ســازمان بهداشت جهانی هم به خاطر 
تحریم های آمریکا محروم بود. اگرچه نمی توان کم کاری 
برخی از مســئولان و کوتاهی هــای مختلف را نادیده 
گرفت امــا اگر نگاهی به آمارهــای جهانی بیندازیم، 
متوجه خواهیم شد کشورمان با وجود تمام مشکلات، 
جزو کشورهای موفق در مهار کرونا بوده است. دلیل این 
موفقیت را هم احتمالاً باید در میان اخباری جست و جو 
کنیم که اینترنشنال و ســایر رسانه های آن طرف آبی 
تمایلی به انتشــار آن ها ندارند. اخباری مانند فداکاری 
کادر درمانی، همکاری مردم، حضور گروه های جهادی 
در صحنه، حضور داوطلبانه مردم برای ضدعفونی اماکن 
مختلف و... که ثابت می کند چرا باوجود سیاه نمایی های 
رسانه ای و مشکلات مرتبط با تحریم، توانستیم به یکی 
از کشورهای موفق در زمینه کنترل کرونا تبدیل شویم.

فریاد آزادی

قدس زندگی: جورج فلوید یک سیاه پوســت آمریکایی بود که هفته گذشته 
توسط دریک شاوین، یکی از افسران پلیس شهر مینیاپولیس در ایالات متحده 

آمریکا به قتل رسید.
از زمان مرگ فلوید بی سابقه ترین اعتراض ها در سراسر ایالات متحده آمریکا در 
نیم قرن گذشته به وقوع پیوسته است. معترضان به برخورد نژادپرستانه پلیس 
با رنگین پوســتان و سیاه پوست ها اعتراض دارند. در روزهای گذشته در 40 
شــهر بزرگ و کوچک آمریکا برای کنترل ناآرامی ها مقررات منع رفت و آمد 

شبانه وضع شده است.
در شــهرهای نیویورک و واشنگتن دی سی )پایتخت( با وجود وضع مقررات 

منع رفت و آمد شبانه، اعتراض ها همچنان ادامه دارد.
در فضای مجازی هم فیلم ها و عکس های اعتراض های مردم آمریکا دست به 
دست می شود و کاربران با انتشار پست های مختلف نفرت خود از رژیم آمریکا 

را نشان می دهند.
از روز گذشــته اما کاربران فضای مجازی ضمن بازنشر سخنان رهبر انقلاب 
درباره پایان دوران ابرقدرتی آمریکا، هشتگ #افول_آمریکا را در توییتر فارسی 
ترند کرده اند. این هشتگ در روز گذشته تبدیل به ترند اول توییتر فارسی شد. 

در ادامه چند نمونه از توییت های منتشر شده توسط کاربران را می خوانید:
 رهبر معظم انقلاب: آمریکا به خاطر مســتی قدرت، اشتباه می کند و این 
اشــتباه زیر پای او حفره و گودال خطرناکی به وجود می آورد. گودالی که این 

روزها شاهد عریض و طویل شدن بیش از حد آنیم.
 تصاویر آتش زدن پرچم آمریکا در خاک این کشــور، صدای استخوان های 

خرد شده آمریکاست که به گوش می رسد. این فریاد، فریاد آزادی است.
 شــهید آوینی مدت ها پیش گفته بود: من در فروپاشی تمدن غرب بیشتر 
به تحول درونی غربی ها امیدوارم تا جنگی رو در رو که میان شرق و غرب یا 
اسلام و غرب روی دهد؛ اما غرب از درون خواهد پوسید و در خود فرو خواهد 

ریخت و چون عقربی در محاصره آتش، خود را نیش خواهد زد.
 بی عدالتی در آمریکا سیستماتیک است و امروز این صدای میلیون ها انسان 

است که بی عدالتی را فریاد می زنند.
 دلباختگان غرب بدانند امروزه قدرت آمریکا رو به زوال و نابودی است و به 

زودی کعبه آمالشان را از دست خواهند داد.
 آمریکا روز به روز به افولش نزدیک تر می شــود. کاش باشیم و نابودی اش 

را ببینیم.

 مجازآباد
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ورزشورزش
به مناسبت روز فرهنگ پهلوانی و ورزش زورخانه ای

 آستان قدس رضوی 
پرچمدار توسعه ورزش پهلوانی

نماینده مردم تهران در گفت و گو با قدس:

وزیر از مسئولیت قرارداد 
ویلموتس شانه خالی نکند!

 بررسی نگاه مغرضانه هالیوود به تاریخ نژادپرستی در آمریکا

تاریخ رنج سیاهان  به روایت سفیدها!

این عمر بسی مختصر است
رقیه توسلی: »خانجان« همیشه می گفت: روزها را دوست بدارید چه کج رفتارش 

را، چه مَشتی و عیّارمسلکش را... ما که عمر نوح نداریم!
با خودم عهد می کنم شــهاب سنگ هم که از آسمان ببارد، امروز را دوست داشته 
باشم. اما به جان خودم انگار کائنات بو می برد که چه خبر است در دلمان. چون با 
شکســتن حجم عظیمی از ظرف و ظروف روی سرم می پرم از خواب و روزم آغاز 
می شود. روزی غرقِ دادوقال و فحش و فضیحت. ثانیه ای که می گذرد دستم می آید 
همســایه فوقانی در تدارک جنگ مهیبی اســت.  پیش خودم تکرار می کنم یک 
شــروع بد فقط یک شروع بد است و برمی خیزم. اینجور وقت ها به هدفون و چند 
خط کتاب صوتی پناه می برم تا کار اعصابم تمام نشود. پس گوش هایم را می دهم 
به نویسنده »ناطور دشت« تا صداهای ناخوش فروکش کند و در قالب یک شنونده 
راه می افتم به انجام روزمره. پرده های هال را می کشم تا آخرین انوار بهاری بتابد به 
اتاق که می بینمش. دخترکی که یک روز درمیان توی خیابانمان، ساز می زند. ویولن 
زدن ناکوکش را دوست دارم. هدفون را که برمی دارم برعکس همیشه حالم خوب 
نمی شــود. دارد مارشه اش را روی آهنگی که »آقاجان« عاشقش بوده جلو و عقب 
می برد. غرق کنسرت صداهایم که زنگ تلفن دستی هم اضافه می شود به ترکیب. 
خانوم مدیر است. بی مقدمه می پرسد: بی ســواد شده ام یا بی حوصله؟ آن وقت 52 
صفحه ترجمه را دیپورت می کند تا این بار مثل بچه آدم برایشان انرژی بگذارم. یک 

روز و نصفی هم بیشتر زمان مشخص نمی کند.
چشــمم می چسبد به سقف. هنوز آتش بس اعلام نشده و از خانه همسایه صدای 
توپ و تفنگ می آید. زور می زنم با حفظ آرامش به قول »آفرینش« درِ عمارتِ تلی و 

اینستی)تلگرام و اینستاگرام( را بکوبم بلکه مسکّنی قرض بگیرم.
خــدا خودش بخیر کند... که می فهمــم از این خبرها نیســت و آنجا هم اوضاع 
قمر درعقرب اســت و پیام هایی آمده در حد جنگ جهانی. در حوالی خروسخوان، 
عزیزی به شــدت مورد تفقد و التفاتم قرار داده و با هیجده چرخ رد شــده از رویم. 
خبر دیگر اینکه اســتادِ نازنینم، کرونا گرفته و التماس دعا دارد و بعدی هم آنکه 
دوستی، بی سؤال و جواب فقط شماره حسابش را فرستاده و فرموده 4 میلیون بریزم 
به کارتش. هوس شــله زردِ پرُدارچین می کنم. پا می شوم آشپزخانه را می جورم. 
قحطی آمده انگار. اثری از یک پرَ زعفران، چکه ای گلاب و مثقالی شــکر نیســت.  
خانجان! می خواهم زندگی را یاد بگیرم و بداخلاقی هایش را صبور باشم اما بعضی 
روزها واقعاً شورش را درمی آوردند. هی یأس پشت یأس و شاخ درآوردن های مکرر. 
می خواهم امروز را دوســت داشته باشــم اما کاش می گفتی با انسان های نارس و 
دردهای چِغر چه جور تا کنیم؟ نمی دانم... شاید اگر اینجا بودی گوشزد می کردی 

آدم ها را همان طور که هستند دوست بداریم.

همه ما پشت محمد انصاری هستیم

سیدجلال: آسان بگیریم 
قهرمانی از دست می رود

روایت مجازی

روزمره  نگاری

از بازگشت »دکتر مجید طاهری« به کشور تا سیاه نمایی »ایران اینترنشنال« علیه ایراناز بازگشت »دکتر مجید طاهری« به کشور تا سیاه نمایی »ایران اینترنشنال« علیه ایران

جرم: تلاش برای ساخت جرم: تلاش برای ساخت 
واکسن سرطان!واکسن سرطان!
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ورزش: در ایران ۱۷ شــوال ســالروز نبرد حضرت علی)ع( 
با عمربن عبدود در جنگ خندق که امســال مصادف با ۲۰ 
خرداد است، روز فرهنگ پهلوانی و ورزش زورخانه ای است. 
ورزشی که پیشینه ای کهن در فرهنگ ایرانی دارد و نمایانگر 
پیوند جوانمردی و قدرت روحی و جســمی اســت. ورزش 
زورخانه ای و پهلوانی، ریشــه در تفکر بزرگ شیعه و اسلام 
دارد و گود زورخانه و ورزش باستانی نماد فروتنی و تواضع 
ورزشکاران اســت که پهلوان در کنار پرورش جسم و تن، 
روحش را نیــز از ناملایمت ها و صفات رذیله می زداید. واژه 
پهلوان در ایران زمین واژه پرمفهومی است و سال هاست این 
صفت بــا نام مردان بزرگی از جمله پوریای ولی و غلامرضا 
تختی از ورزشکاران بزرگ کشورمان همراهی می کند واژه ای 

که ریشه درخدا ترسی و با خدا بودن دارد.

گذر از من و تکیه بر ما#
پهلــوان بودن یعنی اینکه از من بودن بگذری و بر ما بودن 
تکیه کنی، نمادی که هرکسی می تواند صفات پاک و نیک 
انســانی را در وجودش پیدا کرده و در راه خدا به کار گیرد. 
روز فرهنگ پهلوانی و ورزش زورخانه ای یا ورزش باســتانی 
و یا ورزش پهلوانی نام مجموعه حرکات ورزشــی با اسباب 
و بی اســباب و آداب و رسوم مربوط به آن هاست که قدمت 
و پیشــینه ای طولانی دارد و در بســتر جهان بینی دینی، 
اسطوره های حماســی و سنت های اجتماعی ایران باستان 

شکل گرفته است.

سرشت جوانمردی#
پس از ورود دین مبین اســلام آداب اسلامی با این ورزش 
عجین شد و با تأثیرپذیری از سرشت جوانمردی امام علی)ع( 
و با توجه به فرهنگ ایرانی و اسلامی به مسیر خویش ادامه 
داد و اکنــون به عنوان میراث اصیل ایرانی در جهان مطرح 
است. شالوده زورخانه و ملزوماتش نه فقط جایگاه بالا بردن 
توانمندی جســم که کلاس درس اخلاق نیز هســت. در 
ورودی همیشه کوتاه تر از قد معمول انسان ساخته می شد 
که هنگام ورود و خروج با حالت تعظیم گذر کنند و افتادگی 
و ادب رعایت شود. مرشد، هنرمندی با جایگاه اخلاقی والا 
که همواره اشعار حماسی  فردوسی را با ضرب و زنگ برای 
هدایت و همراهی ورزشکاران می نواخت. سنگ، تخته شنو، 

میل، کباده از ابزار و وسایل ورزشکاران بود که پشت هر کدام 
حکایتی از بزرگی و اصالت نهفته است.

سنت گلریزان#
از ســنت های زیبای فرهنگ زورخانه ای که نوع دوستی، 
اهمیت و همبستگی مردمی را نشان می دهد گلریزان برای 
کمک به افرادی است که یا نیاز مالی داشته و یا برای تشکر و 

قدردانی از مرشد کمک هایی را اهدا می کردند.

آکادمی اخلاق و معرفت#
در این میان تربیت بدنی آســتان قــدس رضوی به عنوان 
پرچمدار اخلاق و فرهنگ در ورزش ایران همیشه در ورزش 
زورخانه ای حرف اول را زده اســت. یکی از کارهای خوب و 
مفید گود زورخانه ای آستان قدس رضوی مشهد، برگزاری 
کلاس های آموزشــی برای نوجوانان است تا با این ورزش 
باستانی ایران آشنا شوند. نوجوانانی که در این کلاس ها علاوه 
بر ورزش درس اخلاق هم می آموزند تا سفیران فرهنگی این 
رشته در جامعه باشند. در همین راستا، برای نخستین بار 

در شــرق کشور آکادمی ورزش باستانی زورخانه ای در گود 
زورخانه ای آســتان قدس رضوی راه اندازی شد تا برگزاری 
انواع مسابقات به مناسبت های مختلف این گود را به محل 

اصلی فعالیت های این رشته کهن تبدیل کرده است.
گفتنی اســت، از زمان افتتاح این گود ده ها مراسم گلریزان 
در این محل برگزار شده و برای حل مشکل بسیاری از افراد 
نیازمند جامعه گام های اساســی برداشــته شده است. این 
مجموعه همه امکانات لازم برای ورزش در این رشته را دارد 
و هر کس که به این محل وارد می شــود به نوعی وارد یک 

مدرسه اخلاقی ورزشی می گردد.

ثبت جهانی ورزش زورخانه ای#
رئیــس فدراســیون ورزش زورخانه ای و کشــتی پهلوانی 
می گوید: مهم ترین هدف ما شناســاندن ابعاد مختلف این 
ورزش اصیل ایرانی به جهانیان اســت. مجتبی جوهری در 
خصوص ثبت جهانی این رشــته به نام ایران نیز گفت: این 
ورزش متعلق به ایران است و از گذشته بسیار دور این ورزش 
در تاریخ ما جا دارد اما برای ثبت جهانی آن و شناساندن ابعاد 

مختلف پهلوانی کوتاهی کرده ایم و به دلیل کوتاهی ما سایر 
کشورها اقدام به ثبت جهانی آن کرده اند که البته در این راه 
هیچ کشوری موفق نخواهد شد چون این ورزش متعلق به 

ایران است.

آموزش آنلاین #
پس از شــیوع ویروس کرونا در سراســر جهان، مسابقات 
ورزشــي لغو و تمامي فعالیت هاي ورزشي به حالت تعلیق 
درآمــد. فدراســیون بین المللي ورزش هــاي زورخانه اي و 
کشتي پهلواني با توجه به شــرایط موجود تصمیم گرفت 
فعالیت  هاي خود را به صورت آنلاین پیگیري کند. به همین 
منظور نخستین دوره آموزش آنلاین با حضور نمایندگاني از 
کشورهاي جمهوري آذربایجان، نپال، پاکستان، ایتالیا، عراق، 
روسیه، کره جنوبي، کامرون، زیمبابوه و اوکراین از ۲۰ تا 3۰ 
خردادماه در آکادمي فدراسیون IZSF واقع در شهرک نفت 
برگزار خواهد شــد. در این دوره آموزشي شرکت کنندگان 
زیر نظر اساتید مجرب ورزش هاي زورخانه اي نحوه صحیح 

میل گیري، پا زدن، شنا و نرمش را آموزش مي بینند.

به مناسبت روز فرهنگ پهلوانی و ورزش زورخانه ای

آستان قدس رضوی پرچمدار توسعه ورزش پهلوانی

افشای پیشنهاد هنگفت سیتی برای جذب مسی
ورزش: خلدون المبارک، مالک متمول منچسترسیتی اعتراف کرد لیونل مسی بزرگ ترین 
حســرت دوران ریاست او بوده است. خلدون المبارک مالک باشگاه منچسترسیتی در 
مصاحبه ای فاش کرد از پپ گواردیولا خواسته زمینه جذب مسی را فراهم کند و حتی 
پیشــنهادی معادل سه برابر دستمزد فعلی او در بارسا را نیز ارائه داده، اما پاسخ ستاره 
آرژانتینی منفی بوده است. خلدون المبارک در پاسخ به این سؤال که مهم ترین حسرت 
او در مورد جذب بازیکن برای سیتی چه کسی بوده در پاسخ گفت: ما در یک مقطع از 
پپ گواردیولا درخواست کردیم تا با لیونل مسی در مورد انتقال به منچسترسیتی صحبت 

کند. اما او هرگز پیشنهاد ما را نپذیرفت و در بارسلونا ماندنی شد.

رونی: به خاطر هم تیمی هایم، با مربی درگیر شدم
ورزش: وین رونی، کاپیتان سابق منچستریونایتد و تیم ملی انگلیس فاش کرد که 
یک بار به خاطر هم تیمی هایش با یکی از مربیان سابقش درگیر شد تا به او بگوید 

که تمریناتش مزخرف است.
 او اعلام کرد که می داند بستن بازوبند کاپیتانی، مسئولیت هایی را در داخل و خارج 
زمین به همراه دارد؛ از جمله نماینده بازیکنان بودن و صحبت کردن از طرف آن ها 
که یک بار به درگیری او با یکی از مربیان سابقش منجر شد. او به تایمز گفت: وقتی 
بازیکنان ناراضی هستند، غالباً پیش کاپیتان می روند و در نهایت شما هستید که 

باید شکایت ها را بیان کنید.

کورتوا: برای قهرمانی به هازارد نیاز داریم
ورزش: تیبو کورتوا ســنگربان رئال مادرید می گوید این تیم اگر بخواهد در ادامه فصل 
لالیگا برای فتح جام قهرمانی این فصل با بارسلونا رقابتی جدی داشته باشد و موفق شود 
به ادن هازارد آماده نیاز دارد. ادن هازارد از زمانی که با قراردادی ۱۰۰ میلیون یورویی از 
چلسی به رئال مادرید پیوسته با مشکلات متعدد مصدومیت و کمبود آمادگی جسمانی 
روبه رو بوده و تا این لحظه تنها ۱5 بازی برای سفیدپوشان مادرید انجام داده. پیش از 
تعلیق لالیگا به دلیل بحران کرونا هازارد با شکستگی استخوان قوزک پا مواجه شد ولی 
با اســتفاده از این تعلیق حدوداً سه ماهه حالا بار دیگر برای بازگشت به میادین آماده 

شده است.

ناپولی: کولیبالی را ارزان نمی فروشیم
ورزش: در روزهای اخیر رسانه های انگلیسی معتقد بودند باشگاه منچستریونایتد توجه زیادی 
به جذب کالیدو کولیبالی ستاره ناپولی نشان داده و امیدوار است با وجود بحران کرونا، او را 
به قیمتی ارزان تر از مبلغ مورد نظر ناپولی خریداری کند. اما مدیر ورزشی ناپولی، کریستیانو 
جیونتولی آب پاکی روی دست شیاطین سرخ ریخته و می گوید وضعیت بغرنج مالی ناشی 
از اپیدمی کرونا سبب نمی شود این باشگاه ایتالیایی ستاره اش را ارزان تر از ارزش واقعی اش 
واگذار کند. گیونتولی می گوید بازیکنی مثل کولیبالی را نمی توان به خاطر یک بحران ارزان تر 
فروخت. کولیبالی ۲8ساله تا سال ۲۰۲3 با ناپولی قرارداد دارد. مدیر ورزشی ناپولی دراین باره 

گفت: ما اگر بخواهیم او را بفروشیم مبلغ قابل توجهی درخواست خواهیم کرد.

امین غلام نژاد: فوتبال در ایتالیا با جام حذفی برخواهد 
گشت. شاگردان مائوریتسیو ســاری در حالی در ورزشگاه 
یوونتوس میزبــان میلان خواهند بود کــه در دیدار رفت 
نیمه نهایی با نتیجه یک بر صفر پیروز شده بودند. مهاجم 
آرژانتینــی در این رابطه اظهار کرد: امیدوارم که ســرگرم 
شویم. فکر می کنم مفید باشد چون بازی هایمان پشت سر 
هم خواهد بود. همه می تواننــد هر روز یک بازی متفاوت 
تماشا کنند. دیبالا در این فصل برای تیمش ۱3 گل به ثمر 
رسانده و ۱۲ بار پاس گل داده است. او دوباره کتانی هایش 
را به پا خواهد کرد و تا چند روز دیگر در یک مسابقه فوتبال 
حاضر خواهد شد. مهاجم یوونتوس در اواسط ماه مارس به 
ویروس کووید ۱۹ مبتلا شد و بیش از ۴۰ روز طول کشید 
تا بهبود یابد. ستاره آرژانتینی درباره روزهایی که در این چند 

ماه سپری کرد صحبت کرد. 

100 درصد آماده نیستم#
دیبالا گفت: بیشتر از زمانی که انتظار داشتم به ویروس کرونا 
مبتلا بودم اما اکنون احساس خیلی بهتری دارم. ۱۰۰ درصد 
آماده نیستم اما کاملاً خوب هستم. خیلی پیشرفت کرده ام. 
به تمرینات بازگشته ایم و فوتبال در حال بازگشت است. به 

زودی کاری که دوست داریم را انجام خواهیم داد.

دلتنگ  فوتبال#
حقیقت این است که فکر نمی کردم تا به این حد دلم برای 
فوتبال بازی کردن و تمرین کردن تنگ شــود. احساسی 
شبیه به این دارم که نیاز به تمرین کردن، دیدن دوستان و 
هم تیمی هایم و حداقل لمس کردن توپ دارم چون تمرین 
در خانه آن چیزی نبود که می خواستم. من نیاز داشتم که 
کفش هایم را پایم کنم و شروع به دویدن کنم و گلزنی کنم. 
همان طور که همیشه می گویم، وقتی شما مشتاق باشید، هر 

کاری را با دو برابر اهمیت انجام می دهید.

عاشق یوگا#
با توجه به داشــتن برخی تجهیزات ورزشی مدتی درخانه 
تمرین کردم. قرنطینه خانگی برای این مدت طولانی سبب 
شده بود تا دست به کارهای جدیدی بزنم، برای مثال به یوگا 
علاقه مند شده ام. من عاشق یوگا شده ام و متوجه شدم که به 

من کمک زیادی می کند.

مرد نقاب دار#
این فقط یک خوشــحالی نیست، فراتر از شادی گل است. 
بسیاری از زمان ها، شما احساس ناخوشایندی دارید اما به 

هرحال باید به پیش بروید و بجنگید؛ نه فقط در فوتبال، 
بلکه در تمــام مراحل زندگی و اتفاقات بد برای من 

یا هر کس دیگری اتفاق می افتد، زندگی دشــوار 
است، اما شــما باید ادامه دهید: نقاب را مانند 

گلادیاتورهــا به صورت بزنیــد و برای هر 
نبردی بجنگید. این ایده ای است که من 

سعی کرده ام منتقل کنم. مردم آن را 
دوست داشتند، آن را درک کردند 

و این برای من خوشایند است.

لهستانی ام!#
پدربزرگــم در زمــان جنــگ 

کوچک به نام جهانی دوم در یک روســتای بسیار 
کراسنیو زندگی می کرد که در حال حاضر تنها ۴۹ نفر در 
آن سکونت دارند، او توسط ارتش نازی به اردوگاه های کار 
اجباری فرستاده شد اما پس از مدتی خود را نجات می دهد 
و به آرژانتین می گریزد. می خواهم به آنجا بروم، گرچه هیچ 
خانواده ای باقی نمانده است. تلاش کردم گذرنامه لهستانی 
بگیرم اما نتوانستم برخی از اسناد پدربزرگم را پیدا کنم و 

بــه جای آن از طرف مادرم گذرنامه ایتالیایی گرفتیم. دلم 
می خواهد یک روز تابعیت لهســتان را نیز بگیرم. احساس 

می کنم شخصیتم لهستانی تر از ایتالیایی است.

مقایسه با مسی و توز #
نمی خواهم شبیه هر فوتبالیست دیگری باشم. مسی، آگوئرو 
و دیگران افتخارات زیادی کســب کردند و من می خواهم 
افتخارات خودم را کســب کنم. زمان انتقال من به پالرمو 
انتقاداتی وجود داشت که 8 میلیون یورو برای یک بازیکن 
۱۷ ساله که بالاترین رقم قرارداد این تیم تا آن زمان بود کار 
اشتباهی است؛ اما من با قراردادی ۴۰ میلیون یورویی این 
تیم را ترک کردم و وقتی به اینجا رسیدم نخستین چیزی 

که از آن ها پرسیدند دوباره مربوط به قرارداد بود. 

انتقال به لیگ جزیره #
دیبالا در فصل قبل عملکرد رضایتبخشی در کنار رونالدو 
نداشــت و در پایان فصل در آســتانه جدایی از این تیم 
بود. پیشنهادهایی از تاتنهام و منچستریونایتد به باشگاه 
یوونتوس رســیده بود که ظاهراً از آن ها اســتقبال شده 
بــود. دیبالا این موضوع را تأیید می کند که در آســتانه 
جدایی از یوونتوس بوده است و در مورد فضای لیگ برتر 
انگلیس با اشــتیاق صحبت می کند، او از بازی در لیگ 
جزیره استقبال می کند و می گوید: یک سال از قراردادم 
باقی مانده است. مدت زمان   طولانی هم نیست. خواهیم 
دید کــه یوونتوس چه برنامه هایی دارد، شــاید تصمیم 
بگیرند من در تابســتان آینده این تیم را ترک کنم و یا 
شــاید از من بخواهند که بمانم، تصمیم با باشگاه است. 
من اینجا هستم، در باشگاهی که با من خوب رفتار کرده 
اســت. ساری کمک زیادی به بهبود شــرایط کرد، او از 
من خواســت که بمانم و من می دانستم که او می تواند 
چیزهــای جدیدی بــه من بیاموزد و مــن از ماندن در 

یوونتوس خوشحالم.

سید نظام الدین موسوی، نماینده مردم تهران در گفت و گو با قدس:

وزیر از مسئولیت قرارداد ویلموتس شانه خالی نکند!
پائولو دیبالا با شکست کرونا آماده بازگشت به میادین است

برای هدفم مثل گلادیاتورها می جنگم

گزارش ویژه

معلق میان ایران و بلژیک
سرمربی آنتورپ: بیرانوند بیاید،  نمی گذاریم برگردد!

حمیدرضاعرب: براســاس قول و قراری که علیرضا بیرانوند، شــماره یک 
پرســپولیس و تیم ملی ایران با باشــگاه آنتورپ بلژیک منعقد کرده باید از 
۱۱ تیرماه در تمرین های این تیم حضور یابد. بدون شک اگر بیرو بخواهد به 
قراردادی که با باشگاه بلژیکی منعقد کرده پایبند باشد، پرسپولیس لطمه های 
بسیاری از این جدایی خواهد دید و نمی تواند این دروازه بان را تا انتهای فصل در 
ترکیب خود ببیند اما چنانچه مکاتبات با باشگاه آنتورپ بلژیک مثمر ثمر واقع 
شود بیرانوند تا آخر فصل در خدمت سرخ ها خواهد بود. یحیی گل محمدی 
سرمربی پرسپولیس درباره بیرانوند معتقد است که فیفا اجازه حضور او تا پایان 
این فصل را در ترکیب ســرخ ها خواهد داد. باشگاه پرسپولیس هم در اندیشه 
نامه نگاری با فیفاست تا این مشکل را به دلیل شیوع ویروس کرونا حل کند 
اما نناد بلیکا سرمربی تیم آنتورپ بلژیک در صحبت هایی که با برخی مربیان 
کروات داشته به موضوع جالبی اشاره کرده است. وی که روابط نزدیکی با وینگو 
بگوویچ دارد به این مربی که سابقه مربیگری در پرسپولیس را هم دارد گفته 
اگر بیرانوند خودش را به بلژیک برســاند دیگر اجازه بازگشتش را نمی دهیم! 
بگوویچ هم این موضوع را به گوش برخی از رابطان خود با باشگاه پرسپولیس 
رسانده است. این تهدید درحالی پرسپولیس را نگران کرده که بیرانوند به تازگی 
با سرمربی پرسپولیس بر سر رفتن به بلژیک مذاکراتی داشته و حتی باشگاه 
را هم در جریان قرارداده که دوســت دارد برای زمان اندکی به بلژیک برود و 
برگردد. دروازه بان پرسپولیس حتی برای اینکه خیال مدیران باشگاهش را هم 
آســوده کند به آن ها گفته قول می دهد در کمتر از سه روز به ایران بازگردد. 
حال مشخص نیست با توجه به ادعایی که سرمربی تیم بلژیکی مطرح کرده 
بازگشــت بیرانوند به ایران محقق شود یا خیر. هیچ بعید نیست که بیرو برود 
و طبق قراردادی که دارد دیگر نتواند بازگردد. آنتورپ اکنون درحال گذراندن 
اردوی آماده ســازی پیش فصل خود است و عمیقاً دوست دارد دروازه بانی که 
خریده هرچه زودتر به ترکیب تیمش ملحق شود و از این سو نیز پرسپولیسی ها 

می خواهند شماره یک را هرطور شده تا پایان فصل حفظ کنند.

گزارش کوتاه

روزبهانی: 
با این قراردادها در لیگ  بوکس شرکت نمی کنم

ورزش: ملی پوش بوکس کشــورمان گفت: هنوز پیشنهادی از باشگاهی 
برای حضور در لیگ ندارم و اگر مبلغ قراردادها کم باشــد، در آن شرکت 
نخواهم کرد. احســان روزبهانی در گفت و گو با  فارس در خصوص ادامه 
تمرینات انفــرادی اش در این روزهای کرونایی اظهــار کرد: برای حفظ 
آمادگی جسمانی خود در حد نرمال تمرینات را به صورت مستمر و مداوم 
دنبال می کنم؛ تا جایی که افت بدنی نداشته باشم. سخت تمرین می کنم 
تا به بهترین شرایط برسم و با حضور در رقابت های گزینشی، بتوانم مجوز 

شرکت در المپیک توکیو را بدست آورم.
دارنده مدال برنز بازی های آســیایی اینچئون درباره اینکه در رقابت های 
انتخابی تیم ملی بوکس شــرکت خواهد کرد افزود: طبق گفته علیرضا 
استکی ســرمربی تیم همه ملی پوشان باید در انتخابی جهت شرکت در 
مسابقات برون مرزی شرکت کنند. من هم از این قائده مستثنا نیستم و 

برای قرار گرفتن در ترکیب اصلی، تلاش خواهم کرد.
روزبهانی در خصوص برگزاری لیگ امســال عنوان کرد: به خاطر شیوع 
کرونا هیچ مسابقه ای در سراسر دنیا برگزار نمی شود و همه چیز عقب 
افتاده اســت. با این حال فدراسیون بوکس در حد توانش کارها را پیش 

می برد و قصد دارد لیگ را در سال ۹۹ پس از مدت ها برگزار کند.
وی ادامه داد: من هم از طریق رســانه و دوســتان شنیدم که هشت 
باشگاه خواستار شــرکت در لیگ امسال هستند. باید منتظر بود که 
چه تیم هایی از طرف فدراســیون مجوز حضور در این مســابقات را 
خواهنــد گرفت. روزبهانی در خصوص اینکه آیا در لیگ حضور خواهد 
داشت خاطرنشــان کرد: تا به امروز که هیچ تیمی با من برای بازی در 
مســابقات صحبت نکرده اســت. البته مدت زیادی است در لیگ بازی 
نکردم و نمی دانم ســقف قرارداد چقدر اســت؟ باید باشــگاهی به من 
پیشنهاد بدهد و شرایط را بررسی کنم که اگر مبلغ قراردادها کم باشد، 

در لیگ شرکت نخواهم کرد.

ورزش: ســرمربی تیم فوتبال ملــوان بندرانزلی گفت: تنها 
هدفم موفقیت تیم است و به مسائل مالی فکر نکرده ام. اکبر 
میثاقیان در گفــت و گو با مهر، در مورد انتخابش به عنوان 
سرمربی جدید ملوان بندر انزلی گفت: خوشحالم که به این 
تیم پرهوادار پیوستم. همیشــه دوست داشتم در تیم هایی 
مربیگری کنم که هم ظرفیت موفقیت دارند و هم از هواداران 

با تعصبی برخوردار هستند.

به مسائل مالی فکر نکرده ام#
وی در پاســخ به این پرســش که آیا مسائل مالی نقشی در 
حضور شــما در ملوان داشته اســت؟ افزود: برای من هدف 
موفقیت این تیم است چون ملوان را دوست دارم و هرگز به 
مسائل مالی فکر نکرده ام. تمام تمرکزم این است که بتوانم 
ملوان را در این شــرایط سخت نجات دهم. سرمربی ملوان 
بندرانزلی گفت: درست است که شرایط ملوان نیز این روزها 
خوب نیست اما با همت و تلاش بازیکنان و حمایت هواداران 
متعصب ملوان به روزهای خوب بازخواهیم گشــت و شاهد 

فروغ دوباره این تیم ریشه دار خواهیم بود.
میثاقیان تأکید کرد: من ملوان را مثل ابومسلم دوست دارم. 
در این تیم بازی کــرده ام و خاطرات خوبی با این تیم دارم. 
بنابراین تمام تلاش خود را خواهم کرد که ملوان به جایگاه 

واقعی اش دست پیدا کند.

امیدوارم جواب اعتماد مالکان ملوان را بدهم #
ســرمربی ملوان بندرانزلی در پاســخ به این پرسش که 

آیــا می توانید این تیم را به لیگ برتر برســانید؟ گفت: 
ملوان یکی از تیم های ریشــه داری اســت که سال ها 
در لیگ برتر بوده و بازهم شایستگی حضور در سطح 
اول فوتبال کشــور را دارد اما با توجه به شرایطی که 
کشــور دارد اول باید تلاش کنیم ایــن تیم از خطر 
سقوط رهایی پیدا کند، سپس تیم را به بالای جدول 

برسانیم. 
وی افزود: من از مالکان باشگاه تشکر می کنم که 

به من اعتماد کردنــد و امیدوارم بتوانم جواب 
اعتماد آن ها را بدهم. 

میثاقیان در پاســخ به این پرســش که آیا با 
محمد احمدزاده ســرمربی سابق این تیم هم 
صحبت کرده اید یا خیر؟ ادامه داد: احمدزاده 
از دوســتان قدیمی من اســت اما متأسفانه 
نتوانســتم بــا او صحبت کنم. ایــن مربی 
زحمــات زیادی برای ملوان کشــیده و از 

تجربه بالایی برخوردار است.
وی در پایان و در پاســخ به این پرسش 
که آیا از دستیاران بومی استفاده خواهید 
کرد یا نفراتی که همیشــه در کنار او 
بودند به عنوان کمک های او انتخاب 
خواهند شــد؟ گفت: اجــازه دهید 
تمرینات را شروع کنیم و سپس در 
خصوص این مسائل تصمیمات قطعی 

خواهیم گرفت.

نگران هادی پور هستیم

سرمربی تیم ملی تکواندو: درخواست استارت تمرینات را دارم
ورزش: ســرمربی تیم ملی تکواندو در 
خصوص آخرین وضعیت ملی پوشــان 
تکواندو و برنامه های پیش رو گفت وگویی 
انجام داد. فریبرز عسکری در خصوص 
وضعیت سجاد مردانی اظهار کرد: پس 
از پایان مهلت کســب سهمیه المپیک 
از طریق رنکینگ سیستم فدراسیون ۶ 
نفر نخست هر وزن توانستند به المپیک 
راه پیدا کنند و چون ســجاد مردانی در 
وزن خــودش در رده هفتم قرار گرفته 
بود، نتوانســت مانند آرمین هادی پور و 

میرهاشم حسینی المپیکی شود.
وی افزود: با این وجود تنها شانس سجاد 
این اســت که یک نفر از ۶ تکواندوکار 
صعودکننده به المپیک در وزن وی به 
هر طریقی نتواند به توکیو برســد و اگر  
غیر از این باشــد کاپیتــان تیم ملی با 
وجود شایستگی نمی تواند در المپیک 

حضور پیدا کند.
ســرمربی تیم ملی تکوانــدو در مورد 
اینکه چه زمانی اردوهای تیم ملی آغاز 
می شــود گفت: فعلاً این اجازه از سوی 
وزارت ورزش به ما داده نشده تا استارت 
اردوهای تیم ملی را بزنیم. از شــخص 
وزیــر ورزش و مســئولان کمیته ملی 

المپیک درخواست دارم که اجازه دهند 
تا با رعایت الزامات بهداشتی اردوهای ما 
هم آغاز شود. به نظرم در جریان اردوها 
ایمنی و سلامت ورزشکاران خیلی بیشتر 
از زمانی اســت که آن ها در شــهرهای 

خودشان به تمرین می پردازند.
وی ادامه داد: در روزهای اخیر بسیاری 
از هموطنان بــرای گذراندن تعطیلات 
به ســمت گیلان هجوم برده اند که این 
موضوع بــرای ما نگران کننده اســت، 

چون آرمین هادی پور هم در این شــهر 
سکونت دارد. بی تردید کنترل آرمین در 
اردو برای ما خیلی راحت تر از تمرین در 
استان خودش اســت چون با توجه به 
بازشدن اماکن ورزشی مشخص نیست 
آیا افرادی که در کنار او تمرین می کنند 
از ســلامتی کامل برخوردار هستند یا 

خیر.
عســکری تصریح کرد: از آن جایی که 
نفــرات معدودی برای حضــور در اردو 

وجود دارنــد، خیلی بهتــر می توانیم 
مقررات بهداشتی را برای این ورزشکاران 
اعمــال کنیــم. فعلاً به پومســه اجازه 
تمرینات داده شــده اما هنوز در بخش 
کیوروگی این اجازه صادر نشــده است 
اما در صورت برگزاری تمرینات با رعایت 
در  می توانیم  اجتماعــی  فاصله گذاری 
بخش تمرینات هوازی و بدنسازی جلو 

بیفتیم.
عسکری در پایان خاطرنشان کرد: مدت 
زمانی که ما از تمرینات عقب افتاده ایم 
دقیقاً مشــابه ســایر کشورهاست هر 
چند کــه بازهم این اتفاق تا حد زیادی 
به ضرر ما بوده اســت. در شرایط فعلی 
کشورهایی مانند اسپانیا و ایتالیا که از 
لحاظ بیماری کرونا شرایط حادتر از ما 
دارند اردوهای خود را شــروع کردند و 
طبیعتاً با این شرایط ما هم باید زحمت 
بکشیم تا بتوانیم تکواندوکاران را برای 
مسابقات آماده کنیم. از طرف دیگر چون 
ورزشــکاران به صورت مداوم در اردو و 
مســابقات بوده اند این دوری از تمرین 
برای آن ها اتفاق خوبی نیست و می تواند 
لطمه زیادی به ورزشکاران المپیکی ما 

وارد کند.

اولویتمان سقوط نکردن است

اکبر میثاقیان: ملوان را مثل ابومسلم دوست دارم

ضد  حمله

فیفا: فوتبال ایران تعلیق نشده است
ورزش: بحث اساس نامه فدراسیون فوتبال ایران و تغییراتی که فدراسیون 
جهانی )فیفا( درخواســت کرده بود، به محلی برای ایجاد شــایعه تعلیق 
فدراسیون فوتبال ایران تبدیل شده بود که اکنون گفته می شود فیفا چنین 
موضوعی را دنبال نکرده اســت. فیفا در پاســخ به یک خبرنگار ایرانی در 
خصوص این موضوع که آیا فدراســیون ایران با تعلیق مواجه شده، چنین 
پاسخی داده است:»مطلع باشید که فدراسیون فوتبال ایران، در مهلت مقرر 
)5 ژوئن۲۰۲۰( اساس نامه اصلاح شده را به فیفا ارسال کرد. پروسه بررسی 
اساس نامه در حال انجام است. در ضمن اعلام می کنیم که فدراسیون فوتبال 

ایران تعلیق نشده است«.

ستاره های پرسپولیس در خطر جدایی
ورزش: باشگاه پرسپولیس احتمال دارد در نقل و انتقالات تابستانی تعدادی 
از بازیکنان شاخص خود را از دست بدهد. نفراتی که چند واسطه روی آن ها 
زوم کرده اند تا سبب انتقالشان به تیم های اروپایی شوند. حضور در لیگ  های 
بلژیک و پرتغال وعده ای اســت که برخــی ایجنت ها آن را به چند بازیکن 
پرسپولیس پیشنهاد داده اند و اتفاقاً مورد استقبال آن ها نیز قرار گرفته است. 
علی علیپور، مهدی ترابی و احمد نوراللهی بازیکنانی هســتند که بیشتر از 
بقیه مورد توجه قرار دارند. علیپور به زودی قراردادش با پرسپولیس به اتمام 
می رسد و دو بازیکن دیگر بند جدایی در قراردادشان دارند که البته انتقالشان 

می تواند سود مالی برای این باشگاه داشته باشد.

مشکلی تازه در راه بازگشت بشار رسن 
ورزش: باشگاه پرسپولیس بخشی از قرارداد بشار رسن را آماده کرده است تا 
وی هر چه زودتر راهی ایران شود. این در حالی است که این بازیکن انتظار 
داشته که بخش بیشتری از قرارداد خود )دو سوم قراردادش( را قبل از حضور 
در تمرینات دریافت کند. اتفاقی که در مورد همه بازیکنان پرسپولیس رخ 
داده اســت. بشار جدا از بحث مالی برای بازگشت به ایران با مشکل پروازی 
هم مواجه شده و از این رو مجبور است به صورت زمینی عراق را به مقصد 
ایران ترک کند و برای این کار هم نیاز به نامه نگاری دارد. در همین راستا، 
قرار است باشگاه پرسپولیس نامه نگاری های لازم را برای سفر زمینی بشار از 
عراق به ایران انجام دهد که همین مســئله سبب می شود سفر وی باز هم 

به تأخیر بیفتد.

 تکلیف خارجی های شهرخودرو
 مشخص نیست

ورزش: بازیکن و مربی شهرخودرو هنوز به ایران برنگشته اند و در این باشگاه 
نیز پیگیری جدی در این خصوص وجود ندارد. به گزارش ایســنا استفانو 
کوزین ایتالیایی، دستیار مجتبی سرآسیایی هنوز در کشور خود باقی مانده 
اســت و ترس بازگشت به ایران را دارد و مشخص نیست که چه زمانی قرار 
است به تمرینات شهرخودرو اضافه شود. میرو اسلاوف، مهاجم اوکراینی نیز 
هنوز در کشور خود اقامت دارد اما تمرینات مجازی و آنلاین خود را تحت 
نظارت کادر فنی شهرخودرو انجام می دهد و به دنبال راهی برای بازگشت به 
ایران است. البته باشگاه شهرخودرو هنوز برنامه مشخصی برای بازگرداندن 
این دوعضو خارجی خود ندارد اما با توجه به بازگشــت بازیکنان مقیم اروپا 
سایر تیم ها به نظر نمی رسد بازگشت بازیکنان از اروپا خیلی کار سختی باشد. 

گل طارمی سوخت، ریوآوه باخت
ورزش: تیم فوتبال ریوآوه در هفته بیســت و پنجم لیگ پرتغال با حضور 
مهاجم ایرانی خود شکست خورد. لیگ فوتبال پرتغال از این هفته مجدداً 
از سر گرفته شد. در این رقابت ها که هفته بیست و پنجم خود را پشت سر 
گذاشــت، تیم ریوآوه با حضور مهدی طارمی مهاجم ایرانی خود برابر تیم 
دفریرا با نتیجه ۲ به 3 شکست خورد. در این مسابقه و در شرایطی که بازی 
با این نتیجه در جریان بود، مهدی طارمی در دقیقه ۷8 موفق شــد دروازه 

حریف را باز کند، اما گل او آفساید اعلام شد. 

حسینی: هر دو جام را می خواهیم
ورزش: مدافع ایرانی ترابزون اسپور اعلام کرد: ما توانایی قهرمانی در سوپر 
لیگ و جام حذفی ترکیه را داریم و برای قهرمانی در هر دو جام می جنگیم. به 
نقل از سایت »فاناتیک« ترکیه، مجید حسینی مدافع ایرانی پس از پوشیدن 
پیراهن ترابزون اسپور در دو فصل گذشته تصمیم گرفت تا یک فصل دیگر 
برای این تیم بازی کند. اکنون آینده حســینی مشخص شده و می خواهد 
روی قهرمانی تیمش تمرکز کند. حسینی درباره این موضوع گفت: ما توانایی 
قهرمانی در سوپرلیگ و جام حذفی را داریم. به نظرم ما در این فصل هر دو 

جام را فتح خواهیم کرد. برای رسیدن به این هدف تلاش می کنیم.

محسن کریمی امیدوار به فراموشی روزهای سخت
ورزش: هافبک استقلال با بازگشت به تمرینات امیدوار است روزهای تلخی 
که داشــته را پشت سر بگذارد. محســن کریمی در طول سال هایی که در 
استقلال بازی می کند نشــان داده است توانایی بالایی دارد اما مشکل این 
اســت که او در طول ۶ ســالی که در این تیم حضور دارد بیشتر از اینکه 
بازی کرده باشد به دلیل مصدومیت بازی های تیمش را از دست داده است. 
کریمی پس از پشت سرگذاشتن یک دوره مصدومیت طولانی از روز گذشته 
به تمرین استقلال اضافه شد تا خود را برای شروع لیگ بیستم آماده کند؛ 
او با اســتقبال بازیکنان به محل تمرین آمد و دوی نرم را آغاز کرد. کریمی 
امیدوار است این بار بدشانسی دست از سر او بردارد و بتواند کیفیت واقعی 

فوتبالش را به همه نشان بدهد.

اسکوچیچ میهمان ویژه فولاد – استقلال
ورزش: فدراسیون فوتبال در حال برنامه ریزی برای حضور دوباره اسکوچیچ 
در تهران است. این مربی با شیوع ویروس کرونا در ایران راهی کشورش شد 
تا در کنار خانواده اش باشد. فوتبال دوباره در ایران از روز ۴ تیر و با بازی فولاد 
– استقلال از سر گرفته می شود و براساس برنامه ریزی های صورت گرفته 
از سوی کمیته تیم های ملی اعضای کادر فنی از نزدیک نظاره گر این بازی 
خواهند بود. اسکوچیچ البته چند روزی زودتر به تهران خواهد آمد تا برای 

حضور اعضای کادر فنی تیم ملی در بازی های لیگ برتر برنامه ریزی کند.

فنایی: قهرمان آسیا شویم کچل می کنم!
ورزش: داوود فنایی در برنامه فوتبال لایو راجع به تیپ و استایلش که نسبت 
به گذشته تغییر یافته، عنوان کرد: وقتی مهدی رحمتی آمد شهرخودرو من با 
او قرار گذاشتم و گفتم که می خواهم امسال استایلمان را عوض کنیم، مهدی 
گفت اوکی من هم حالا یک سری کارها می کنم. اوایل هم در مشهد خیلی 
ســخت بود ریش گذاشــتن اما یک دفعه روی صورتم نشست. او در پاسخ 
به این ســؤال که اگر پرسپولیس قهرمان آسیا شود آیا حاضر است ریش و 
موهایش را بزند، گفت: من حاضرم پرسپولیس قهرمان شود، بگو ریش هایت 

را بزن ، کچل کن یا اصلا برو پشت بام خودت را پرت کن! 

منهای فوتبال

لیگ برتر پرتغال
پورتیموننز - بنفیکا

 چهارشنبه 21 خرداد -  22:45 از شبکه ورزش

لیگ برتر پرتغال
پورتیو - ماریتیمو

 پنجشنبه 22 خرداد -  01:00 از شبکه ورزش

لیگ برتر پرتغال
موریرنسی - ریوآوه

 جمعه 22:30 خرداد -  01:00 از شبکه ورزش

جام حذفی آلمان
ساربروکن - بایرلورکوزن

 سه شنبه 20 خرداد -  23:15 از شبکه ورزش

ورزش در سیما

دبیر سه شغله، سوژه جدید بسکتبال
ورزش: در حالی که مسعود عماری، دبیر پیشین فدراسیون بسکتبال 
به دلیل بازنشستگی مجبور به ترک فدراسیون شد، رامین طباطبایی 
در حکمی شــبنم کلاهی را به عنوان سرپرست دبیری این فدراسیون 

منصوب کرد.
معرفی کلاهی به عنوان دبیر فدراسیون با واکنش های زیادی از سوی 
اهالی بسکتبال همراه بوده است. بیشتر از همه شغل های متعدد شبنم 
کلاهی مورد انتقاد قرار گرفته اســت. سرپرســت دبیری فدراســیون 
بسکتبال، هم اکنون رئیس هیئت بسکتبال تهران و سرپرست تیم ملی 

بسکتبال بانوان هم به حساب می آید.
حضور یک نفر در این سه پست کلیدی و پرمشغله کمی عجیب به نظر 
می رسد و باید دید کلاهی با نظر طباطبایی در پست دبیری فدراسیون 
ماندگار می شــود و از سایر پســت های خود انصراف می دهد یا اینکه 

حضورش در پست دبیری فدراسیون موقتی است.

عباسعلی: برای بازگشت به تاتامی عجله ندارم
ورزش: دردسرهای حمیده عباسعلی پس از کسب سهمیه المپیک 
توکیــو تازه آغاز شــد. او در ثانیه های پایانی مســابقه فینال لیگ 
کاراته وان اتریش با مصدومیت مواجه شــد و در نهایت کارش به 

جراحی کشید.
او درباره وضعیت فعلی خود به ســایت فدراسیون کاراته گفت: در حال 
حاضر کارهای فیزیوتراپی و توانبخشــی خود را دنبال می کنم. در کنار 
این ها پزشکان تمرینات خاصی را نیز در نظر گرفته اند تا قدرت بدنی ام 

تقویت شود و هر چه زودتر به شرایط مطلوب برسم.
وی افزود: با توجه به شرایطی که به واسطه شیوع کرونا بر جامعه حاکم 
کرده  فعلاً انجام تمرین در باشگاه مقدور نیست. البته شرایط بدنی من 
به صورتی نیست که بتوانم تمرینات کاراته را شروع کنم. در حال حاضر 
پزشکم این اجازه را به من نداده است. پس از اجازه پزشکم و باز شدن 
سالن بدنسازی آکادمی ملی المپیک، تمرینات بدنسازی ام را نیز شروع 

می کنم.

ستاره هیوستون در تظاهرات خیابانی آمریکا
ورزش: در ادامه واکنش ستاره های بسکتبال NBA به نژاد پرستی در 
آمریکا، راسل وستبروک، بازیکن هیوستون راکتس در تظاهرات خیابانی 

شرکت کرد.
این بازیکن در جمع مردم معترض کالیفرنیا حضور یافت و برای دقایقی 
هم برای آن ها از داشتن اتحاد صحبت کرد. در روزهای گذشته نیز یانیس 
آنتتوکومپو، ارزشــمندترین بازیکن فصل قبل در تظاهرات حضور پیدا 

کرده بود.

رئیس موقت فدراسیون جهانی وزنه برداری:
آیان تهدیدم کرد

ورزش: رئیس موقت فدراســیون جهانی وزنه برداری به انتقادات علیه 
هیئت اجرایی و درخواست کنار رفتن اعضای آن واکنش نشان داد.

پس از اینکه تخلفات تاماش آیان رئیس پیشین فدراسیون جهانی فاش 
شد، هیئت اجرایی نیز مورد انتقادات قرار گرفته و خیلی از افراد معتقدند 
هیئت اجرایی فدراسیون جهانی هم باید کنار برود و یک نهاد مستقل 

فدراسیون جهانی را اداره کند تا انتخابات جدید برگزار شود.
اورسلا پاپاندرئا آمریکایی که نقش اصلی را در سقوط رهبری تاماش آیان 
رئیس پیشــین فدراسیون جهانی وزنه برداری داشت اعلام کرد که او و 

هیئت اجرایی به ناحق مورد انتقاد قرار می گیرند.
وی ادامه داد: خود من شــخصاً به دلیل پیروی از دســتورالعمل های 
بازپرسان تیم مک لارن، در مجارستان تهدید به بازداشت شدم و چند ماه 
تحت فشار بودم. اما از هر فرصتی استفاده کردم تا راهی برای اصلاحات 

جدید باز کنم.

ملی پوشان شنا همچنان بدون استخر
ورزش: با وجود بازگشــایی تعداد زیادی از اماکن ورزشی، هنوز 
اســتخرها در برخی مناطق اجازه بازگشــایی پیدا نکردند. این 
موضوع سبب بلاتکلیفی ملی پوشان شنای ایران هم شده و آن ها 
چند ماهی اســت که دور از آب فقط مجبورند در خانه یا فضای 

باز تمرینات آمادگی جسمانی را دنبال کنند.
شنای ایران که تاکنون سهمیه ای برای حضور در المپیک توکیو 
کســب نکرده، نیاز به آماده سازی ویژه برای داشتن حداقل یک 

نماینده در المپیک ۲۰۲۱ دارد.
محســن ســمیع زاده، مدیر تیم های ملی شنا دراین باره گفت: 
متأسفانه هنوز نتوانســتیم مجوز برگزاری اردوی تیم ملی شنا 
را اخذ کنیم. درصدد هســتیم تا در نخستین فرصت این اتفاق 

بیفتد. 
وی دربــاره برنامه های آتی تیم ملی شــنا عنــوان کرد: تاریخ 
مسابقات هنوز مشخص نشده، اما من حدس می زنم اوایل سال 
آینده میلادی مسابقات بین المللی آغاز شود. ما به دنبال کسب 
ســهمیه المپیک هستیم و از همین حالا باید کار خود را شروع 

کنیم.

سینا حسینی: نماینده مردم تهران در مجلس شورای 
اسلامی در واکنش به اظهارات وزیر ورزش و جوانان درباره 
مسائل مرتبط با چگونگی استخدام مارک ویلموتس به 
عنوان ســرمربی تیم ملی فوتبال ایران گفت: بر اساس 
گزارش هایی که به ما رسیده در فرایند استخدام و عقد 
قرارداد سرمربی بلژیکی ابهام هایی وجود دارد که باید به 
دقت از سوی نهادهای نظارتی پیگیری شود تا مشخص 
شــود در صورت بروز تخلف، چــه عواملی در این ماجرا 
نقش آفرینی کردند و با رفتــار غیر اصولی خود موجب 
شدند امروز خسارتی بزرگ به فوتبال ایران تحمیل شود.

ردپای مرکز غیر ورزشی#
الدین موســوی،  ســیدنظام 
بعضاً  اینکــه  بــه  اشــاره  با 
کار  بدون  قراردادهــا  برخی 
اصول  رعایت  و  کارشناســی 
اســتاندارد در ورزش ایــران 
منعقد می شــود توضیح داد: 
ابتدا به ســاکن باید مشخص شــود که چرا باید یک 
مرکز غیر ورزشــی که در حوزه فعالیت ورزش هیچ 
سر رشته ای ندارد اقدام به ارسال چنین نامه ای کند، 
در حالی که ما در حال حاضر در کشــور کارشناسان 
و صاحبنظران دلســوزی داریم که همیشه به منافع 
ملــی فکر کرده اند تا منافع شــخصی. از طرفی باید 
مشخص شود که چرا کار کارشناسی صورت نگرفت 
که یک مربی نه چندان مطرح با این رقم هنگفت به 

استخدام فدراسیون فوتبال در بیاید.

حیف و میل بودجه عمومی#
وی در ادامه توضیح داد: حساســیت امروز نمایندگان 
مردم در خانه ملت کاملاً به جا و ضروری اســت چون 
مردم این مسئولیت را برعهده مجلس قرار داده اند که 
با تحول در سیستم نظارتی مانع از تکرار اتفاق هایی تلخ 
نظیر قراردادهای اینچنینی شوند، از این رو وزارت ورزش 
بهتر است پاســخ قانع کننده ای برای ارائه به مجلس 
داشته باشند چون پولی که به وی پرداخت شده از محل 

بودجه عمومی کشور تأمین شده است.

ابهام ها زیاد، شفافیت کم#
موسوی در ادامه گفت: ابهام ها درباره این قرارداد زیاد است 
و شــفافیت در اطلاع رسانی بسیار اندک، از آنجا که این 
ماجرا در حال حاضر به عنوان یک مطالبه عمومی دنبال 
می شود و همه منتظرند ببینند چه کسانی با چه اهدافی 
زمینه امضای این قــرارداد را فراهم آوردند مجلس وارد 

عمل شده و قطعاً پیگیری های لازم را انجام خواهد داد.
نماینده مردم تهران در بخش دیگری از توضیحات خود 
متذکر شد: ما در ورزش ایران نخبه و استعداد کم نداریم 

اما رسیدگی لازم به این مسئله صورت نگرفته همین امر 
سبب کوچ ورزشکاران به خارج از مرزها شده است؛ اگر 
نظارت دقیق باشــد و ورزشکار و قهرمان ما درک کند 
برای مسئولان و مدیران کشور قابل اهمیت است هرگز 

به مسئله مهاجرت فکر نمی کند.

تبعات منفی قراردادهای نجومی#
سیدنظام الدین موســوی با اشاره به تبعات منفی عقد 
قراردادهای عجیب  و غریب با مربیان خارجی و پرداخت 
رقم های هنگفت به آن ها بدون اصول و ضابطه مشخص 
گفت:برخــی تصور می کننــد ناکامــی در قراردادهای 
مسئله دار تنها به ضرر و خســارت مالی برمی گردد در 
حالی که در کنار این اتفاق یأس و ناامیدی را برای جوانان 
ورزشکار بدون حامی به دنبال خواهد داشت، با هزینه های 
سرسام آور و ریخت وپاش های اینچنینی در حوزه فوتبال 
چه دستاوردی برای ورزش ما رقم خواهد خورد. دوستانی 
که امروز شانه از بار مســئولیت خالی می کنند باید به 
مردم توضیح دهنــد که آیا در تیم های ملی اروپایی که 
در رقابت های جهانی و بین المللی صاحب سکو و جایگاه 

هستند همچنین رقم هایی رد و بدل می شود؟ 
وی در ادامه گفت: وقتی فدراسیون فوتبال پول ندارد و با 
کسری بودجه مواجه است چرا باید زیر بار استخدام یک 
مربی با این رقم هنگفت برود؟ آیا اگر قرار بود رقم قرارداد 
سرمربی خارجی از جیب شخصی آقایان پرداخت شود 

بازهم زیر این قرارداد امضا می شد؟

Zoom

دادکان: 
چه ضمانتی پای این مربی بوده؟

محمد دادکان، رئیس پیشین فدراسیون فوتبال با اشاره 
به نامه وزارت ورزش به فدراسیون فوتبال برای معرفی 
ویلموتس گفت: عجیب اســت که معــاون وزیر ورزش 
می گوید روی همه نامه ها می نویسند جهت بررسی. اما 
شما در نامه به فدراسیون فوتبال نوشته اید جهت بررسی 
و بهره وری. خب آقای تاج می گوید اگر این کار را نکنم 
زیر سؤال می روم. شما که پول نداری چرا رفتی این مربی 

را آوردی؟ چه ضمانتی پای این مربی بوده است؟ 
وی یادآور شــد: آقای رئیس جمهور! تو را به خدا یک 
فرد مطلع را بفرستید ببینید در این مدت چه قراردادها 
که بسته شده و فقط یکی از آن ها ویلموتس بوده است. 
قراردادهای تبلیغاتی دور زمین های فوتبال را چه کسانی 
بستند؟ اسپانسر استقلال، پرسپولیس و تراکتور را چه 

افرادی آوردند؟ آیا این حرفم توهین به کسی است؟
دادکان در پایان گفت: انتظار از آقای احسان قاضی زاده 
هاشــمی )نماینده مجلس( این است که دیگر نگویند 
»می گوییم می گوییم«. همه چیز را بررســی و شفاف 

سازی کنند.
ورزش: سیدجلال حسینی اکنون در آستانه چهارمین قهرمانی با 
پرسپولیس است تا رکورد خود در فوتبال ایران را دور از دسترس 
کند. با این حال کاپیتان سرخ ها مدعی است که اختلاف امتیازی 
شکل گرفته نباید سبب شود تا آن ها ادامه مسابقات را جدی نگیرند 
و سهل انگاری در شرایط کنونی می تواند دردسر بزرگی برای آن ها 

شکل دهد.

پس از مدت ها تعطیلی تمرینات بالاخره استارت زدید. س
شرایط آمادگی تیم را چطور می بینی؟

خب این شرایط برای همه تیم ها وجود داشت و مختص فقط تیم 
ما نبود. با این حال بازیکنان ما با احساس مسئولیت بیشتر در کنار 
انگیزه ای که داشتند از شرایط نسبتاً مطلوبی برخوردار هستند و 
طی فرصت باقیمانده این فرصت را خواهیم داشت تا بهتر نیز شویم. 

اما به نظر می رسد مصدومیت رباط صلیبی محمد انصاری س
بر پایه همین دوری از تمرینات و شرایط سختی باشد که با 

شروع دوباره شکل گرفته باشد.
نــه، ابتدا باید برای حاجی آرزوی ســلامتی کنم و این موضوع را 
بگویم که همه ما در کنار او خواهیم بود. باید این را بگویم که این 
مصدومیت ها ناشــی از فشار زیادی است که از مدت ها قبل روی 
همــه بچه ها بوده اســت. از دوره محرومیت از نقل و انتقالات که 
همه بازیکنان شرایط سختی را تحمل کردند و انصاری هم در آن 
مقطع دچار آسیب شدید شد و این موضوع اکنون بار دیگر برای او 

دردسرساز شده است. 

برای لیگ قهرمانان آسیا اوضاع را چطور می بینی و آیا س
امیدی برای صعود وجود دارد؟

پرسپولیس نشان داده قادر به انجام کارهای بزرگ است. حضور در 

فینال دو دوره قبل موجب شده تا بازیکنان همیشه به دنبال جبران 
آن و دستیابی به موفقیت آن باشند. مسلماً کار سختی پیش رو 
خواهیم داشت ولی هیچی نمی تواند امید را از ما بگیرد. با شروع 
دوباره این رقابت ها از فرصت ها باید به بهترین شکل سود ببریم و 

به امید خدا به دنبال صعود باشیم.

پرسپولیس برخلاف چند مقطع اخیر با تغییرات زیاد س
مدیریتی مواجه بوده. در شرایط کنونی از این وضعیت و 

مدیریت راضی هستی؟
پاسخ این تغییرات پیاپی را کسانی باید بدهند که برای آن تصمیم 
می گیرند. مسلماً باشگاه بزرگی مثل پرسپولیس که مورد توجه بخش 
بزرگی از جامعه است نیازمند این خواهد بود که تصمیمات بر پایه 

اصول مناسب و با برنامه و البته علم انجام شود. هر اشتباه در باشگاه 
منجــر به یک اتفاق تلخ که روی روان میلیون ها نفر )هوادار( تأثیر 
می گذارد. ما بازیکنان بر پایه سیاست باشگاه و درخواست کادرفنی 
کار را دنبال خواهیم کرد اما همان طور که پیش از این گفتم وقتی در 
رقابتی بین المللی قرار می گیرید تفاوت و اختلافات تأثیر پررنگی در 
نتیجه خواهد داشت. باید از کادر مدیریتی کنونی هم حمایت کرد. 

همه پرسپولیس را با اختلاف 10 امتیازی که شکل داده، س
قهرمان لیگ برتر می دانند نظرت را می گویی. 

اصلاً این تصور را نداریم. ما خودمان را گول نمی زنیم و این موضوع 
را البته قبول داریم که شــانس اول هســتیم اما بازی های زیادی 
باقی مانده و حریفان برای شکست جلو ما قرار نخواهند گرفت. هر 
اشتباه ما شــانس دیگر تیم ها را افزایش می دهد و هر موفقیت و 
تمرکز بیشتر ما، یک گام برای رسیدن به جام خواهد بود. ما بازی 
به بازی پیش خواهیم رفت و در نهایت امیدوارم به چیزی که هدف 
ماست دست پیدا کنیم. آسان بگیریم قهرمانی از دست خواهد رفت.

همه ما پشت محمد انصاری هستیم
سیدجلال: آسان بگیریم قهرمانی از دست می رود
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سیما و سینماسیما و سینما

خبر

نوجوانان و عوارض »اکران آنلاین«
نیل پستمن، متفکر شهیر علم ارتباطات معتقد است: اینکه شما فرزندتان 
را در مقابل تلویزیون تنها رها کنید مانند این است که وی را با انبوهی 
از موادمخدر تنها گذاشــته اید؛ این مهم ناظر به این اســت که باید در 
قبال رسانه ها به صورت عام و تلویزیون به صورت خاص)به دلیل دامنه 

فراگیری آن( رویکردی انتخابی داشت.
اساساً در قبال رسانه دو رویکرد قابل طرح است؛ رویکرد در معرض بودن 
و رویکرد انتخابی. رویکرد در معرض بودن ناظر به این است که شما به 
صورت ناخواسته و دائم در معرض امواج رسانه هستید، اما رویکرد انتخابی 
به این مهم اشاره می کند که براساس سلیقه و زمان خود دست به انتخاب 

یک رسانه مشخص و یا برنامه خاص می زنید.
این ها را گفتیم تا به این برسیم که این روزها به واسطه تعطیلی سینماها 
بسیاری از اکران  فیلم ها حالت آنلاین پیدا کرده و به نوعی وضعیت »در 
معرض بودن« را به ذهن متبادر می کند. به این معنا که همگان به صورت 
یکسان می توانند از آن بهره بگیرند؛ وقتی همه به یکسان در معرض یک 
پیام قرار می گیرند با پدیده هایی همچون کودک بزرگسال یا بزرگسال 
کودک مواجه می شویم، یعنی کودک و نوجوان به دلیل آنکه در معرض 
همان پیامی است که والدینش قرار دارند، رشدی سریع تر دارند یا همان 
اصطلاحی که بعضاً می گوییم کودک بیشتر از سنش می فهمد، اما غافلیم 
که این درک بیشتر به واسطه در معرض بیشتر بودن برخی رسانه هاست.

این روزها بعضاً کمدی های نه چندان خوشــایندی از طریق اکران های 
آنلاین در اختیار همگان اســت. مایه دسترسی به این کمدی ها نیز یک 
اینترنت ناقابل است که به وفور به ویژه در اختیار کودکان و نوجوانان قرار 
دارد. والدین متأسفانه بیشتر نگاه ابزاری دارند و معتقدند تبلت یا موبایل 
سبب سرگرمی کودک و نوجوان می شود، اما چندان از محتوایی که در 

این ابزارها جریان دارد، اطلاعی ندارند.
برخی مفاهیم مطرح شده در فیلم های اکران آنلاین به هیچ وجه تناسبی 
با ســن و ســال مخاطب کودک و نوجوان ندارد و سبب می شود او در 
معرض قرار گیرد و با مفاهیمی آشــنا شود که به هیچ وجه متناسب با 

درک، تحصیلات و شرایط سنی او نیست.
شــاید سیاســت گذاران فرهنگی زمانی که برای فرار از بحران کرونا و 
تعطیلی سینماها در حال گره گشایی بودند باید به پس از قضیه نیز فکر 
می کردند؛ اینکه اکران آنلاین در اختیار همه اســت و کودک و نوجوان 
می تواند به راحتی و در خفا مخاطب این فیلم آنلاین قرار گیرد و والدین 

نیز اطلاعی از این مسئله ندارند.
تا پیش از فراگیر شدن اکران آنلاین، سینما اساساً رسانه ای انتخابی بود و 
نه رسانه ای در معرض، به این معنا که والدین تصمیم می گرفتند براساس 
شرایط ســنی فرزندان خود یک فیلم خاص را انتخاب کرده و آن را در 
ســینما به تماشا بنشینند و حتی بعضاً اگر در میانه فیلم هم تشخیص 
می دادند فیلم مناسب نوجوانشان نیست سالن سینما را ترک می کردند، 
اما در اکران آنلاین این شرایط حاکم نیست و کودک و نوجوان به راحتی 
در معرض قرار می گیرد و والدین نیز عمدتاً به دلیل عدم اطلاع نمی توانند 

زمینه خروج از فیلم یا راهنمایی را فراهم کنند.
مفاهیم جنسی مطرح شده در برخی از این کمدی ها بسیار زیاد است و 
نیازمند بازنگری است؛ حتی مخاطب بزرگسال نیز بعضاً در قبال تعدد این 
مفاهیم حس شرم پیدا می کند، اما کودک یا نوجوانی که بدون اطلاع در 
معرض این پیام ها قرار می گیرد قرار است چه نوع تربیت رسانه ای داشته 
باشد؟ نیاز است خیلی سریع از سوی متولیان امر در این زمینه بازنگری 

صورت گیرد.

 ســیما و ســینما در روزهایی کــه جنبش 
»زندگی سیاهان مهم اســت« در ایالات متحده 
جان گرفته و کشــته شــدن یک سیاه پوست به 
دست یک پلیس سفید آمریکایی، خشم بسیاری 
از مــردم دنیا را برانگیخته، اقبــال علاقه مندان 
به آثار ســینمایی برای تماشــای فیلم هایی در 
نکوهش تبعیض نژادی و نژادپرســتی بیشــتر 
شــده اســت به طوری که فیلم »خدمتکاران« 
به پربیننده ترین فیلم شــبکه »نتفلیکس« بدل 
شــده که البته صدای منتقدان را درآورده است، 
چرا که آن ها معتقدنــد این فیلم در وصف یک 
منجی ســفید آمریکایی اســت که سیاهان را از 
رنج نجات می دهد و رگه های پنهان نژادپرستی 
در ایــن فیلم نهفته اســت. »خدمتــکاران« به 
سفیدپوست  فیلمســاز  »تیت تیلور«  کارگردانی 
آمریکایی اســت که براســاس رمانی به همین 
نام ساخته شــده اســت. این فیلم درباره زنان 
سفیدپوستی است که دغدغه  رفع گرفتاری های 

زنان سیاه پوست را دارند. 
همزمان با شــدت گرفتن ناآرامی ها در سراســر 
آمریــکا در اعتــراض به قتل جــورج فلوید زیر 
زانوهای یک پلیس سفیدپوســت و در زمانه ای 
که بسیاری از مردم به دلیل شیوع ویروس  کرونا 
خانه ماندن را به بیــرون رفتن و فیلم دیدن در 
ســینماها ترجیح می دهند، فیلمی در نتفلیکس 
صدرنشــین جدول تعداد بازدیدها و تماشاگران 
شده اســت که برخی آن را گزینه ای نه  چندان 
مناســب دســت کم برای تماشــا کردن در این 

دوران می دانند.

تصویری از سازش نژادی#
با وجود اینکه ۹ ســال از اکــران »خدمتکاران« 
می گــذرد و همــان زمــان برخــی بازیگــران 
سیاه پوســت از مضمون فیلم انتقاد کرده بودند، 
این روزها مشترکان نتفلیکس آن را بیش از دیگر 
فیلم ها با موضوع نژادپرســتی می پســندند. این 
اســتقبال از فیلم، واکنش کاربران رنگین پوست 
شــبکه های اجتماعــی را در پــی داشــته که 
می گویند مردم می توانند با دیدن فیلم های بهتر 
با موضوع نژادپرستی در تاریخ آمریکا آشنا شوند. 
نویسندگان، منتقدان و فعالان رنگین پوست در 
واکنش به محبوب شــدن »خدمتــکاران« هر 
کدام فهرســت فیلم هــای پیشــنهادی خود را 
منتشــر کرده اند. آن ها معتقدند فیلم تیت تیلور 
براســاس کتاب کاترین اســتاکت بیشتر سازش 
نژادی را به تصویر می کشد و نمی تواند تصویری 
دقیق از زندگی سیاه پوســتان در دوران ســلطه 

سفیدپوستان ارائه دهد. 
ایولا دِیویس هنرپیشــه »خدمتــکار« در زمان 
اکران فیلم بابت بازی در آن ابراز تأســف کرده 

بود، چــرا کــه راوی نجات دهنــده فیلم، یک 
سفیدپوســت است و کاراکترهای سیاه پوست به 
حاشــیه رانده شده اند. این نگاه قالب در هالیوود 
که سفیدپوستان را منجی رهایی سیاه پوستان از 
رنج هایشان نشان می دهند در فیلم »کتاب سبز« 
که برنده جایزه اسکار دو سال پیش شده بود نیز 

دیده می شود.
منتقــدان و فعــالان اجتماعی در شــبکه های 
اجتماعــی بــه ایــن امــر اعتــراض کرده اند و 
گفته انــد: می تــوان فیلم هــای بهتــری را در 
نکوهــش نژادپرســتی معرفی کرد کــه منابع 
خوبی برای آموزش در این باره اســت. در ادامه 
به معرفی چند فیلم می پردازیم که نشان دهنده 

تبعیض نژادی در تاریخ آمریکاست. 

»من کاکاسیاه تو نیستم«#
مستند ســینمایی »من کاکاسیاه تو نیستم« به 
کارگردانی رائول پک، فیلمساز اهل هائیتی، یکی 
از مهم ترین آثار سینمایی مرتبط با سیاه پوستان 
در سال های اخیر اســت. این مستند دو جایزه 
بفتا و سزار بهترین مستند سال را گرفته و نامزد 

اسکار بهترین مستند هم شده است. 
نخســتین نکته مهم و جذاب »من کاکاســیاه 
تو نیســتم« در فرم متفاوت فیلم نامه اســت که 
سعی کرده مشکلات سیاه پوستان را از زاویه دید 
»جیمــز بالدوین« فعال حقوق ســیاهان ببیند. 

مستندســاز به جای آنکه پیکان اصلی انتقادات 
خود را به ســوی دولت آمریکا نشانه بگیرد، به 
فرهنــگ عامه آمریکایی و تمــام مؤلفه های آن 
حمله کرده اســت، مؤلفه هایی همچون هالیوود، 
تبلیغــات بازرگانی تلویزیونی و ســبک زندگی 
ملــت آمریــکا. او حتی جامعه ســیاهان را هم  
در نژادپرســتی حاکم بر این کشــور، بی تقصیر 
ندانسته، بنابراین مستند از این جهت حرف های 
تازه ای دارد و ایده های دســتمالی  شده را تکرار 

نکرده است.

»سلما«#
این فیلم آینه ای اســت تمام عیار از اتفاقاتی که 
نیم قــرن از تاریخ آمریکا را تحت تأثیر خود قرار 
داده است. داستان برابری خواهی سیاه پوستان در 
حوزه اجتماعی و حقوق شهروندی. داستان فیلم 
مقطعی ســه ماهه از زندگــی و مبارزه »مارتین 
لوترکینــگ« رهبــر افســانه ای و الهام بخــش 
سیاه پوســتان را روایت می کنــد. مردی که یک 
تنه در مقابل سفیدپوستان و نژادپرستان افراطی 
ایســتادگی کرد تا زندگی بهتــری برای مردم 
سیاه پوست آمریکا فراهم کند و عاقبت به  دست 

یکی از سفیدپوستان افراطی به قتل رسید. 
این فیلم تاریخــی که روایتگر مبــارزات رهبر 
جنبش حقوق مدنی آمریکایی های آفریقایی تبار 
اســت توســط یک کارگردان زن سیاه پوســت 

ســاخته شده اســت. »ایوا دوورنی« این فیلم را 
در ســال ۲۰۱۴ ســاخت و نامزد دریافت جوایز 
بهتریــن فیلــم و بهترین کارگــردان در جوایز 
اســکار، گلدن گلوب و جوایز سال منتقدان شد. 
»سلما« فیلم مهیج و یک درام تاریخی نیرومند 
در مورد مبارزه طولانی و خستگی ناپذیر »مارتین 
لوترکینگ« برای کســب حقوق شهروندی و از 
جمله حق رأی برای سیاه پوســتان آمریکاست. 
ایــن فیلم اثری شــاخص در ژانــر »بیوگرافی« 
اســت که به داســتان یکی از مهم ترین مردان 
تاریخ بشــریت می پــردازد. »ایــوا دوورنی« به 
عنوان کارگردان »سلما« نقطه عطفی در کارنامه 
هنری اش رقم زد تا جایــگاه خویش را در مقام 

یک کارگردان مهم آمریکایی تثبیت کند.

»12 سال بردگی«#
»ســالومون نورثاپ« فرزند بــرده ای از بند آزاد 
شــده بود که با داشتن همســر و سه فرزند در 
قرن  ۱۹ میلادی و در نیویورک زندگی می کرد. 
همه   چیز در اوج دوران برده داری برای او که در 
کار موســیقی بود، آرام می گذشت تا اینکه یک 
شــب توســط دو تاجر برده و با کشتی به ایالت 

نیواورلئان منتقل شد. 
از اینجا بــه بعد زندگــی روی جهنمی خود را 
به ســالومون نشــان داد. کســی در نیواورلئان 
باور نمی کرد او یک انســان آزاد اســت. او مدام 

در تلاش بــود تا راه فراری پیــدا کند و دوباره 
به زندگی ســابق و آغوش همســر و فرزندانش 
برگــردد. »۱۲ ســال بردگی«  یــک فیلم درام 
تاریخی براســاس خــود زندگی نامه ۱۲ ســال 
بردگی اثر »ســالومون نورثاپ« است. کارگردان 
فیلم، استیو مک کوئین و نویسنده آن جا ن ریدلی 
است. چیویتل اجیوفور نقش »سالومون نورثاپ« 
را ایفا می کند.» ۱۲ سال بردگی« برای اولین بار 
در سال ۲۰۱۳ اکران شد  و جزو ۲۵۰ فیلم برتر 
تاریخ ســینما در وبگاه IMDb اســت. »۱۲سال 
بردگی« اولین فیلم تاریخ سینماست که در آن 
یک سیاه پوست اســکارِ بهترین فیلم را تصاحب 

کرده  است.

»زنده باد مربی«#
فیلم هایی درباره زندگی سیاه پوســتان مشهور 
و نمایش رنج هایشــان جــزو آثــار پربیننده 
اســت. فیلم »طوفان« یکی از این آثار اســت. 
روبین کارتر مشهور به »هاریکن« بوکسور سابق 
سیاه پوست آمریکایی بود که به اتهام سه فقره 
قتــل، حدود ۲۰ســال را در زنــدان گذراند و 
در حالی که در ســال ۱۹8۵ میلادی بی گناه 
شــناخته شــد، از زندان آزاد شــد و با اثبات 
نژادپرستانه بودن حکم  بی گناهی اش، احتمال 
او قــوت گرفت. فیلم ســینمایی »طوفان« در 
ژانر درام ورزشی به کارگردانی نورمن جویسن 
روایتگر سرگذشــت این قهرمان سیاه پوســت 
بوکس است که در سال ۱۹۹۹ ساخته شده و 
»دنزل واشنگتن«، بازیگر سیاه پوست آمریکایی 

در نقش روبین کارتر ظاهر شده است. 
فیلم »زنده باد مربی« هم فیلمی در ژانر مشابه 
و روایتگر زندگی یک مربی فوتبال سیاه پوست 
به نام »هرمان بون« اســت کــه باز هم »دنزل 
واشنگتن« نقش اصلی آن را بازی کرده است. 
این فیلم نیز براساس داستانی واقعی مربوط به 

سال ۱۹۷۱ ایالت ویرجینیاست. 
منطقه ای که فوتبال دبیرســتانی برای مردم 
اهمیت فوق العاده ای داشت، ولی هنوز تبعیض 
نژادی حاکم بود به طــوری که یک مغازه دار 
سفیدپوســت بــه خود اجــازه مــی داد یک 
سیاه پوســت را به قتل برســاند و این موجب 

خشم بیش از حد سیاهان این منطقه شد. 
در ایــن شــرایط هیئت مدیــره دبیرســتان 
تصمیــم می گیرند بــا یک نمایــش دروغین 
از تمــدن و خــروج از دوران تبعیض نــژادی، 
دبیرســتان سیاه پوســتان و سفیدپوستان را 
در هــم ادغام کنند و یک مربی سیاه پوســت 
بــه نــام »هرمان بــون« را برای سرپرســتی 
 تیــم مختلط ســیاه و ســفید مدرســه خود 

برگزینند.

 سیما و سینما/ صبا کریمی  حال فرض کنیم سالن های 
آمفی تئاتر بازگشایی شوند و بر همین اساس هم قرار است 
صندلی های آن به صورت یک در میان توسط تماشاگران پر 
شوند، اما تکلیف بازیگری که قرار است نفس به نفس با بازیگر 
دیگری کار کند، چیست؟ او باید چه کند؟ تکلیف بازیگری 
که قرار است زیر دست گریمور ساعت ها و بارها گریم شود، 

چیست؟
سهراب سلیمی، نویسنده، کارگردان 
تئاتر و مدرس دانشگاه، در واکنش به 
بازگشایی سالن های نمایش از ابتدای 
تیرماه جاری، با بیان اینکه بیانیه ها 
و اطلاعاتی را که به صورت مجازی 
و مکتوب در جراید منتشر می شود 
دنبال می کند، گفت: با خواندن مطالبی که هر روز منتشــر 
می شود شخصاً دچار این چالش می شوم که به کجا می رویم؟ 
ببینید واقعیت این است که فرق اساسی و معنی داری میان 
بازگشــایی کافه و رســتوران با فضاهای فرهنگی و به ویژه 
سالن های تئاتر وجود دارد و همه چیز صرفاً منوط به رعایت 
فاصله گذاری اجتماعی نیســت. یــک زمانی تصمیم گرفته 
می شــود تا کافه و رستوران  باز شــوند، اما مسئله در مورد 

سالن های سینما و تئاتر فرق می کند.
وی در ادامــه افزود: حال فرض کنیم ســالن های آمفی تئاتر 
بازگشایی شوند و بر همین اساس هم قرار است صندلی های 
آن به صورت یک در میان توســط تماشاگران پر شوند، اما 
تکلیف بازیگری که قرار است نفس به نفس با بازیگر دیگری 
کار کند، چیست؟ او باید چه کند؟ تکلیف بازیگری که قرار 
است زیر دست گریمور ساعت ها و بارها گریم شود، چیست؟

 بیرون آمدن مردم از خانه هایشان #
از روی ناچاری است

ســلیمی یادآور شــد: از ســویی دیگر حقیقتاً این مردم چه 
امکاناتی برای تفریح دارند؟ از هر جا که عبور می کنیم عموماً 
شــاهد جمعیتی از مردم هستیم که از خانه بیرون آمده اند و 
اگر می بینیم مردم بیرون می روند، از روی ناچاری است. البته 

نمی خواهم بگویم این ویروس چطور گسترش پیدا کرده، اما 
بخشی از آن به دلیل نبود امکانات و استیصال مردم است که 

هیچ تفریح و اسبابی برای پر کردن اوقات فراغتشان ندارند.
رئیس اسبق انجمن کارگردانان خانه تئاتر تأکید کرد: اما وقتی 
مسئله را دقیق تر و نه به صورت سلیقه ای بلکه پایه ای، علمی و 
براساس اسناد و مدارک موجود امروز بررسی می کنیم، متوجه 
می شــویم که این وضعیت با توجه به آمارهای ارائه شــده در 
حال تشدید است و این چیزی است که توسط مسئولان اعلام 
می شود و نیازی نیست اخبار را از نقاط دیگر دنیا پیگیری کنیم.

اساساً چیزی به نام تئاترآنلاین قابل قبول نیست#
این مدرس دانشــگاه تصریح کرد: حال اگر این مسئله را به 
سالن های آمفی تئاتر و سینما بسط دهیم، متوجه می شویم که 
شرایط فرق می کند. شاید در سینما و موسیقی قدری شرایط 
متفاوت باشــد و این امکان وجود دارد که برخی برنامه ها به 
صورت آنلاین پیگیری شوند، اما در تئاتر امکان چنین چیزی 
فراهم نیست. حتی تئاترآنلاین که در این دوران هم تجربه شد 
به نظرم در پیشرفته ترین شکل علمی اش هم قابل قبول نیست 
و اساساً چیزی به نام تئاترآنلاین وجود ندارد. واقعیت این است 

که از بدو پیدایش این هنر، تئاتر نفس به نفس بوده است. حال 
مــن که می خواهم فن بیان را به کســی منتقل کنم چگونه 
باید اجزایی که در انتقال اصوات، سیلاب ها و پژواک ها درگیر 
می شــوند به صورت آنلاین منتقل شوند؟ آن هم با وضعیت 
اینترنت و زیرساخت های ارتباطی که تکلیفش مشخص است.

این کارگردان تئاتر عنوان کرد: حتی امروز ما شاهد تدریس 
در دانشگاه ها به صورت آنلاین هستیم، در حالی که دانشجو 
معترف است این شــیوه مناسبی نبوده و استادش فقط کار 
پژوهشــی از او می خواهد و یک پروژه علمی امکان عملیاتی 

شدن پیدا نمی کند.

 سلامت مردم را با بازگشایی سالن ها #
به خطر نیندازیم

ســلیمی اظهار کرد: بنابراین و با توجه به آنچه عنوان کردم 
در شــرایط فعلی موافق بازگشایی ســالن ها نیستم. تعریف 
مــن از تئاتر از بدو آگاهی در رابطه با فهم و درک از آن یک 
مسئله انسانی است و پیش از اینکه به تئاتر فکر کنم و تعریف 
زیربنایی آن را مدنظر قرار دهم، رابطه انســانی برایم اهمیت 
دارد و حاضر نیستم این وضعیت به سالنی کشیده شود که 

امروز کسی نمی تواند تضمین دهد که آیا مصونیت بهداشتی 
دارد یا خیر. پس از آن معضل بازیگران هم مطرح اســت که 
در ایــن وضعیت کاملاً مبهم خواهد بود. به همین دلیل و با 
این آگاهی می گویم بازگشایی سالن ها صلاح نیست و به زبان 
ساده مسئله و دغدغه من، انسان است. من هیچ گاه نمایشی 
را بی پایه و اساس نسبت به انسان کار نکرده ام و برداشت من 

نسبت به تئاتر جوهر انسانی آن است.
وی در پاسخ به وضعیت اجرای نمایش »آقای اشمیت کیه« 
که قرار بود در تیرماه جاری روی صحنه برود، گفت: برای این 
نمایش زحمت بسیاری کشیده شده و بسیار علاقه مند به اجرا 
هســتم، اما وجدان و اخلاق حرفه ای چه می گوید؟ گروه من 
در بحرانی ترین شرایط در دی ماه گذشته روی صحنه رفت 
و خواستیم تا به بازگشایی سالن تماشاخانه جوانمرد کمک 
کنیم، اما کار در قلب شرایط بحرانی پیش رفت. با این حال 
مخاطبانی که برای تماشــای این اثر آمدند نشان دادند که 

با این نمایش نامه در چه منزلت و جایگاهی برخورد کردند.

فرهنگ را نمی توان خرید#
وی افزود: نسبت به سهمیه ای که در اختیار من قرار داده شده 
باید نخست تا پایان تیرماه در تماشاخانه استاد سمندریان اجرا 
داشته باشیم، اما من هرگز به خودم اجازه نمی دهم این کار 
را انجام دهم و اگر روزی بازگشایی ها به صورت واقع بینانه و با 
شرایط تضمینی و امنیت کامل تماشاچیان اتفاق بیفتد، باز هم 
باید چند گام عقب تر بروم، زیرا حق تقدم اجرا با گروه های دیگر 

است. اما برای رفتن به سالن نمایش لحظه شماری می کنم.
وی در پایان با انتقاد از عدم حمایت متولیان فرهنگی از تئاتر 
خاطرنشان کرد: متأســفانه در این شرایط کسی هم کمک 
نمی کند. من به نســلی تعلق دارم که فقط از گذشته عاریه 
نمی گیرم و تا همین چند ســال گذشته از کمک هزینه های 
مرکز هنرهای نمایشی برخوردار بودیم، اما هیچ گاه حاضر به 
کم کاری نشــدیم. فراموش نکنید فکر فرهنگی قابل خرید و 
فروش نیست. فرهنگ را نمی توان خرید بلکه برای تولیدات 
فرهنگی فقط باید هزینه کرد، اما در این کشور هنرمند را در 

بازار رها کرده اند و متأسفانه این نامش تئاتر نیست.

تئاتر

بررسی نگاه مغرضانه هالیوود به تاریخ نژادپرستی در آمریکا

تاریخ رنج سیاهان به روایت سفیدها!

سهراب سلیمی در واکنش به بازگشایی سالن های نمایش: 

سالنتئاترباکافهورستورانفرقمیکند

یادداشت

محمد شیخانی
annotation@qudsonline.ir

سیما و سینما: بازیگر مشهور سیاه پوست از هالیوود خواست تا بیشتر 
از چهره های خلاق سیاه پوست بهره بگیرد و داستان هایی درباره زندگی 

آن ها بسازد.
به نقل از ورایتی، مایکل بی  جردن، بازیگر سیاه پوست که در تظاهرات 
همبســتگی با جنبش سیاه پوســتان که روز شــنبه در مرکز شهر 

لس آنجلس برگزار شد شرکت کرده بود، به ایراد سخنرانی پرداخت.
این بازیگر در سخنانش به مســائلی چون خشونت وحشیانه پلیس 

آمریکا، صنعت سرگرمی و نابرابری ها پرداخت.
جردن گفت: خواست من این است که روی کادر سیاه هم سرمایه گذاری 
شود. من از همه قدرتم برای ایجاد تنوع استفاده می کنم، اما وقت این 
رســیده که استودیوها، آژانس ها و همه این ساختمان هایی که ما در 

برابرشان ایستاده ایم هم همین کار را انجام دهند.
تظاهرات شــنبه که توســط چهار آژانس بزرگ برگزار شد، در برابر 
ساختمان ای سی آم برگزار شد و هزاران نفر از مردم لس آنجلس را برای 

اعتراض به قتل جورج فلوید توسط پلیس به خیابان آورد.
جردن در سخنانش افزود: شما سال ۲۰۲۰ به یک برابری جنسیتی 
۵۰/۵۰ متعهد شــدید، اما چالش متعهد شدن برای استخدام یک 
سیاه پوست چیست؟ یعنی تولید محتوای سیاه به مدیریت مدیران 
سیاه و مشاوران سیاه. آیا از روایت داستان های ما هم خوب حمایت 
می کنید؟ بگذارید مکتومات خودمان را روبیاوریم. فرهنگ ســیاه، 
ورزش ها، فرهنگ کمدی که شــماها این همه دوســتش دارید. ما 
از هــر نظر با تبعیض برخورد کرده ایم. آیا شــما می توانید به خلق 
برندهای ســیاه، شرکت ها، رهبران فرهنگی و سازمانی سیاه کمک 

کنید؟
نخستین نقش آفرینی تأثیرگذار جردن در فیلم »ایستگاه فروتویل« 
به عنوان نخستین تجربه کارگردانی رایان کوگلر در سال ۲۰۱۳ بود. 
این فیلم ماجرایی را که به کشــته شدن اسکار گرانت یک مرد جوان 
آفریقایی-آمریکایی به دســت پلیس در سال ۲۰۰8 منجر می شود، 

روایت می کرد. فیلم موفق به کســب جایزه بــزرگ داوری و جایزه 
مخاطبان از جشنواره فیلم ساندنس شد.

این بازیگر همچنین به ضرورت رأی دادن امسال تأکید کرد و گفت: 
باید رأی بدهیم. رأی دادن هرگز مهم تر از امروز نبوده است .

درخواستمایکلبیجردن
ازهالیوود

روی کادر سیاه هم 
سرمایه گذاری شود

چهره خبر

نخستین تیزر »شاهرگ« رونمایی شد
سیما و ســینما: با نزدیک شدن 
به زمان پخش ســریال »شاهرگ« 
به کارگردانی ســیدجلال اشکذری 
و تهیه کنندگی محمدرضا شفیعی، 
نخستین تیزر رسمی این سریال ۳۰ 

قسمتی رونمایی شد.
به نقل از مشــاور رســانه ای پروژه، با نزدیک شــدن به زمان پخش ســریال 
»شاهرگ« به کارگردانی سیدجلال اشکذری و تهیه کنندگی محمدرضا شفیعی 
که از ۷ تیر از شبکه دو سیما روی آنتن خواهد رفت، از اولین تیزر رسمی این 
سریال رونمایی شد. این سریال ۳۰ قسمتی که برای پخش از شبکه دو سیما 

تولید شده است، به روایت داستانی پر چالش از دهه ۶۰ می پردازد.
بازیگرانی که در سریال »شاهرگ« نقش آفرینی می کنند عبارتند از: حسین 
پاکدل، نیما رئیسی، عباس غزالی، مهدی سلوکی، سیروس گرجستانی، فریده 
سپاه منصور، مسعود فروتن، امید روحانی، عطا عمرانی، محسن بهرامی، افسانه 
کمالی، سید مریم موسویان، حلیمه سعیدی، فریده دریامج، سوسن مقصودلو 

و با حضور سام قریبیان، سیدجواد هاشمی، آزاده زارعی و سپیده خداوردی.
در خلاصه داستان »شاهرگ« که به قلم کریم لک زاده به نگارش درآمده، آمده 
اســت: در سال های ناآرام پس از انقلاب در ســال ۶۰، گروه ویژه ای برای یک 
عملیات بزرگ فراخوانده شدند. این گروه مسئولیت بزرگی بر عهده دارند، چرا 

که عقربه های چندین بمب در تهران در حال حرکت است.
سایر عوامل این سریال عبارتند از: مدیر تصویربرداری: رضا شیخی، مدیرتولید: 
سامان شعشعه، مدیر برنامه ریزی: امیرسلیمانی، دستیار اول کارگردان: بهمن 
حســینی، صدابردار: فرشــید احمدی، طراح گریم: مرتضی کهزادی، طراح 
صحنه: علی مربی، طراح لباس: مهناز نوروزی، طراح صحنه: مژگان تمجیدی، 
مدیرتدارکات: سعید رضوی، عکاس: رز ارغوان، مشاور رسانه: زهرا دمزآبادی و 

مجری طرح: مؤسسه فرهنگی هنری وصف صبا.

 اعلام آمادگی سازمان اوج 
برای افزایش همکاری هنری با ارتش

هنری  ســازمان  مســئول  مهر: 
رســانه ای اوج در نامه ای به معاون 
جمهوری  ارتــش  هماهنگ کننده 
اسلامی ایران، آمادگی این سازمان را 
برای همکاری در زمینه های هنری و 

رسانه ای اعلام کرد.
به نقل از مرکز ارتباطات و رســانه ســازمان هنری رســانه ای اوج، احســان 
محمدحســنی، مسئول ســازمان هنری رســانه ای اوج در نامه ای به دریادار 
حبیب الله سیاری، معاون هماهنگ کننده ارتش جمهوری اسلامی ایران، آمادگی 

این سازمان را برای همکاری در زمینه های هنری و رسانه ای اعلام کرد.
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